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Co w prasie piszczy
Wydawać by się mogło 
że po miesiącach starć 
parlamentarnych frakcji, 
po obradach kwadratowego 
„okrągłego stołu” życie poli-
tyczne wróci do jakiejś tam 
przynajmniej przyzwoitej 
normy. Tymczasem w rządo-
wych środkach masowego 
przekazu bardzo krzywdzą-
co wobec ubiegającego się 
o reelekcje Andrzeja Dudy 
najwięcej czasu anteno-
wego w radiu i telewizjach 
rządowych a także na szpal-
tach subsydiowanych przez 
rządową finansjerę gazet 
poświęca się Rafałowi Trza-
skowskiemu. To przecież 
niesprawiedliwe! Polityka. 
jest jednak prymitywna jak 
show business. W jednym 
i drugim nieważne jest czy 
mówią o tobie źle czy do-
brze, byle nazwiska nie 
przekręcali. W ten sposób 
kandydaturę Trzaskowskie-
go jak szwajcarski zegarek 
ministra Nowaka, nakręca 
konkurencyjna propaganda. 
Mark Twain zauważyć raczył 
onegdaj taki żydowski skąd-
inąd cwancyk: Po co wyda-
wać pieniądze na drzewo 
genealogiczne? Zajmij się 
polityką, a twoi przeciwnicy 
zrobią je za ciebie. Za darmo 
dowiesz się że twój dziadek 
był w wermachcie, matka 
była lesbijką i nigdy z Two-
im ojcem do łożnicy by nie 
poszła. Spin doktorzy po-
wiadają też, że polityk od 
muchy nie różni się niczym 
bo jedno i drugie każdą ga-
zetą zabić można. Wysokie 
frycowe za swą popularność 
płaci szef Europejskiej Partii 
Ludowej Donald Tusk, któ-
ry komentując polityczne 
podchody do prezydenckiej 

elekcji powiedział Newswe-
ekowi: Źle byłoby, gdyby 
odpowiedzialnymi za to zło, 
które się dzieje dzisiaj w od-
niesieniu do wyborów pre-
zydenckich, czyniono opo-
zycję, Senat, już nie mówiąc 
o mnie. Chociaż oczywiście 
do "winy Tuska” zdążyliśmy 
się wszyscy przyzwyczaić, 
ale tu byłaby to bardzo po-
ważna przesada. Tusk może 
się martwi trochę na zapas 
bo tym razem będzie to 
przecież wina Gowina. Prof. 
UW Marcin Matczak jak do-
nosi Gazeta Wyborcza po-
wiedział, że konstytucyjny 
termin wyborów już niestety 
minął, w związku z tym każ-
de wybory, które się odbędą 
przed 6 sierpnia, będą skażo-
ne grzechem pierworodnym 
niekonstytucyjności. To się 
może zemścić, bo być może 
trzeba będzie je powtórzyć 
bo każdy protest wyborczy, 
który będzie wskazywał, 
że one zostały przeprowa-
dzone w niekonstytucyjnym 
terminie, będzie miał szansę 
na uwzględnienie. Senacka 
poprawka zmierzała do tego 
by wybory były ogłoszone 
po 6 sierpnia, bo istnieje 
obawa, że jak wygra kan-
dydat opozycji, to Sąd Naj-
wyższy może podważyć ich 
wynik informuje Gazeta 
Wyborcza. Zgodnie z ko-
deksem wyborczym każdy 
protest rozpatrzeć powinna 
Izba Kontroli Nadzwyczajnej 
i Spraw Publicznych, która 
jak donosi Rzeczpospolita 
wznowiła swoją aktywność 
orzeczniczą mimo kwestio-
nowania jej legalności przez 
Sąd Najwyższy i Trybunał 
Sprawiedliwości UE. Tymcza-
sem tygodnik Polityka infor-

muje, ze w tej chwili nasze 
prawa, wolności i w ogóle 
działalność państwa regu-
lowane są prawem, które 
nieustannie mutuje niczym 
wirus. Nie mamy stanu nad-
zwyczajnego. Mamy coś 
znacznie gorszego, mamy 
chaos. Sokrates powiedział 
może trochę na wyrost, 
że błąd jest przywilejem filo-
zofów, tylko głupcy nie mylą 
się nigdy. Ja zatem wolę sa-
perów. Oni mylą się tylko 
raz nie przynosząc żadnej 
szkody społeczeństwu dla 
którego ofiarę życia ponie-
śli. Sensacyjna choć trudno 
powiedzieć na ile rzetelną 
informację opublikował 
ostatnio Newsweek twier-
dząc, że w tej kampanii An-
drzej Duda nie może liczyć 
na wsparcie polskiego Ko-
ścioła, przynajmniej w takim 
wymiarze, w jakim on sam 
i PiS byli popierani przez wie-
lu biskupów i księży w 2015 
roku. Oczywiście, wciąż są 
proboszczowie, którzy wie-
szają plakaty Dudy na te-
renie swoich parafii podaje 
tygodnik. W czasie procesji 
Bożego Ciała w Krzeszowi-
cach można było nawet po-
dziwiać ołtarz reklamujący 
nie tylko prezydenckiego 
kandydata prawicy, ale też 
PiS-owskiego ministra infra-
struktury Andrzeja Adam-
czyka. Tajemnicą zaangażo-
wania lokalnego proboszcza 
jest fakt, że parafia otrzymała 
właśnie gigantyczną dotację 
przyznaną jej przez ministra 
Adamczyka. Polityka to nie 
zabawa, to całkiem docho-
dowy interes powiedział kie-
dyś Winston Churchill.
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Rada Gminy uchwaliła
23 kwietnia 2020r. 

Porządek sesji:
 1. Otwarcie XXIII sesji Rady Gminy – stwierdzenie prawomocności obrad.
 2. Przyjęcie porządku obrad.
 3. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Kobylnica w okresie międzysesyjnym.
 4. Informacja z wykorzystania dofinansowania celowego udzielonego z budżetu Gminy   
     w 2019r. dla organizacji pozarządowych działających na trenie Gminy.
 5. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie:

 1. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kobylnica,
 2. o zmianie uchwały budżetowej Gminy Kobylnica na 2020 rok,
 3. określenia szczegółowych zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania i rozkładania 

na raty należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, przypadających 
Gminie Kobylnica i jej jednostkom podległym oraz wskazania organów uprawnionych 
do udzielania tych ulg,

 4. zmieniająca uchwałę Nr X/89/2019 Rady Gminy Kobylnica z dnia 6 czerwca 2019r. w spra-
wie przyjęcia Lokalnego Programu Wspierania Edukacji Uzdolnionych Dzieci i Młodzie-
ży oraz określenia szczegółowych warunków udzielania pomocy uzdolnionym dzieciom 
i młodzieży pobierającej naukę na terenie Gminy Kobylnica bez względu na miejsce za-
mieszkania, form i zakresu tej pomocy oraz trybu postępowania w tych sprawach,

 5. zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu utrzymania czystości i porządku 
na terenie Gminy Kobylnica,

 6. nadania nazwy ulicy w miejscowości Kobylnica,
 7. nadania nazwy ulicy w miejscowości Bolesławice ( Aroniowa),
 8. nadania nazwy ulicy w miejscowości Bolesławice (Cedrowa, Jałowcowa),
 9. rozpatrzenia petycji.
 6. Interpelacje i wnioski radnych.
 7. Wolne wnioski. 
 8. Zakończenie XXIII sesji Rady Gminy Kobylnica.

INFORMACJA
Ośrodek Pomocy Społecznej w Kobylnicy informuje, 
iż wnioski w sprawie ustalenia prawa do: 

- zasiłków rodzinnych wraz z dodatkami do zasiłku rodzinnego,
- świadczeń z funduszu alimentacyjnego,
- świadczenia dobry start 300+,
na nowy okres zasiłkowy będą przyjmowane w formie papierowej od dnia 01 sierpnia 
2020 roku w godzinach pracy Ośrodka Pomocy Społecznej w Kobylnicy ul. Wodna 20/3, 
tj.: poniedziałek w godz. 7.30 – 16.30 oraz od wtorku do czwartku w godz. 7.30 – 15.30. 
Piątek jest dniem bez obsługi interesantów tzn. przeznaczonym na pracę urzędnika.

Jednocześnie informujemy, iż z uwagi na sytuację panującą w kraju spowodowaną wy-
stąpieniem koronawirusa, zasady przyjmowania wniosków składanych osobiście w sie-
dzibie tut. Ośrodka mogą ulec zmianie. Szczegółowe wytyczne odnośnie przyjmowania 
interesantów będą zamieszczone na stronie internetowej www.opskobylnica.pl.

Wnioski w formie elektronicznej można będzie składać od 01 lipca 2020 roku m. in. 
za pośrednictwem Portalu Informacyjno-Usługowego Emp@tia, PUE ZUS oraz za po-
średnictwem bankowości elektronicznej niektórych banków.

Informacje o świadczeniach można uzyskać telefonicznie 
pod nr tel. 059/842-96-16 wew. 21, 22, 26. 

Wnioski na nowy okres zasiłkowy będzie można również pobrać 
ze strony internetowej www.opskobylnica.pl
 
Ponadto informujemy, iż nowelizacja ustawy o pomocy państwa w wychowywaniu 
dzieci wydłuża do 31 maja 2021 okres zasiłkowy 2019/2021. W związku z powyższym 
o ponowne przyznanie świadczenia 500+, będzie można ubiegać się dopiero w lutym 
2021 roku.
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Wybory prezydenckie 2020
W zaplanowanych na 28 czerwca wyborach zgodnie z podpisaną 
przez prezydenta ustawą głosowanie odbędzie się metodą miesza-
ną - w lokalach wyborczych lub korespondencyjnie. 

Tradycyjne głosowanie 
w lokalach wyborczych bę-
dzie trwało od godziny 7 do 
21. W związku z epidemią CO-
VID-19 zostaną wprowadzone 
dodatkowe obostrzenia. Aby 
zapewnić bezpieczeństwo 
członkom komisji i głosują-
cym, w lokalu będzie mogła 
przebywać regulowana za-
leceniami liczba osób – ade-
kwatna do powierzchni lokalu.

Zamiar głosowania kore-
spondencyjnego powinien 
być zgłoszony przez wybor-
cę komisarzowi wyborczemu 
za pośrednictwem urzędu 
gminy w gminie, w której wy-
borca ujęty jest w spisie wy-
borców, najpóźniej do dnia 
16 czerwca 2020 r. Wyborca 
podlegający w dniu głoso-
wania obowiązkowej kwa-
rantannie, izolacji lub izolacji 
w warunkach domowych po-
winien zgłosić zamiar głoso-
wania korespondencyjnego 
najpóźniej do dnia 23 czerw-
ca 2020 r. Natomiast wyborca, 
który rozpoczął podleganie 
obowiązkowej kwarantannie, 
izolacji lub izolacji w warun-
kach domowych po tym ter-
minie, powinien zgłosić ten 
zamiar najpóźniej do dnia 26 
czerwca 2020 r.

Głosować przez pełnomoc-

nika mogą wyborcy, którzy 
najpóźniej w dniu głosowania 
ukończą 60 lat lub posiadają-
cy orzeczenie o znacznym lub 
umiarkowanym stopniu nie-
pełnosprawności, w rozumie-
niu ustawy z dnia 27 sierpnia 
1997 r. o rehabilitacji zawodo-
wej i społecznej oraz zatrud-
nianiu osób niepełnospraw-
nych, w tym także wyborcy 
posiadający orzeczenie orga-
nu rentowego o:

1) całkowitej niezdolności 
do pracy i niezdolności do sa-
modzielnej egzystencji;

2) całkowitej niezdolności 
do pracy;

3) niezdolności do samo-
dzielnej egzystencji;

4) zaliczeniu do I grupy in-
walidów;

5) zaliczeniu do II grupy in-
walidów; 

a także osoby о stałej albo 
długotrwałej niezdolności 
do pracy w  gospodarstwie 
rolnym, którym przysługuje 
zasiłek pielęgnacyjny.

Wniosek o sporządzenie 
aktu pełnomocnictwa powi-
nien zostać złożony do Wójta 
Gminy Kobylnica najpóźniej 
do dnia 19 czerwca 2020 r.

Zgłoszenie zamiaru głoso-
wania korespondencyjnego 
zarówno w kraju jak i za gra-

nicą dotyczy również ewen-
tualnego ponownego gło-
sowania w II turze wyborów 
prezydenckich 2020.

Do piątku 26 czerwca nale-
ży wrzucić kopertę zwrotną 
do nadawczej skrzynki pocz-
towej (Poczty Polskiej) na te-
renie gminy, w której zloka-
lizowana jest obwodowa 
komisja wyborcza właściwa 
dla twojego spisu wyborców 
albo zanieść kopertę zwrotną 
(lub poprosić o to inną osobę) 
do właściwego urzędu gminy 
(w godzinach pracy urzędu).

W dniu wyborów, w go-
dzinach głosowania (od 7:00 
do 21:00) możesz także za-
nieść kopertę zwrotną (lub 
poprosić o to inną osobę) do 
obwodowej komisji wybor-
czej w obwodzie głosowania 
właściwym dla twojego spisu 
wyborców.

I tura wyborów prezy-
denckich 2020 odbędzie 
się w niedzielę 28 czerw-
ca. Lokale wyborcze będą 
czynne od 7:00 do 21:00. 
Ewentualną II turę zaplano-
wano na niedzielę 12 lipca.  
 

Źródło: PKW

Na kogo możemy zagłosować – LISTA KANDYDATÓW
1) BIEDROŃ Robert, lat 44, wykształcenie wyższe politologiczne, poseł do Parlamentu Euro-

pejskiego, zamieszkały w Warszawie, członek Wiosny Roberta Biedronia; 

2) BOSAK Krzysztof, lat 38, wykształcenie średnie, poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej, 
zamieszkały w Warszawie, członek Konfederacji Wolność i Niepodległość; 

3) DUDA Andrzej Sebastian, lat 48, wykształcenie wyższe prawnicze, Prezydent Rzeczypo-
spolitej Polskiej, zamieszkały w Krakowie, nie należy do partii politycznej; 

4) HOŁOWNIA Szymon Franciszek, lat 43, wykształcenie średnie, wykonujący zawód publi-
cysty, miejsce pracy: własna działalność gospodarcza, zamieszkały w Otwocku, nie należy do 
partii politycznej; 

5) JAKUBIAK Marek, lat 61, wykształcenie średnie, wykonujący zawód menadżera, miejsce 
pracy: Browary Regionalne Jakubiak Sp. z o.o., zamieszkały w Warszawie, członek Federacji 
dla Rzeczypospolitej; 

6) KOSINIAK-KAMYSZ Władysław Marcin, lat 38, wykształcenie wyższe medyczne, poseł 
na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej, zamieszkały w Krakowie, członek Polskiego Stronnictwa 
Ludowego; 

7) PIOTROWSKI Mirosław Mariusz, lat 54, wykształcenie wyższe historyczne, wykonujący 
zawód nauczyciela akademickiego, miejsce pracy: Wyższa Szkoła Kultury Społecznej i Medial-
nej, zamieszkały w Lublinie, członek Ruchu Prawdziwej Europy - Europa Christi; 

8) TANAJNO Paweł Jan, lat 44, wykształcenie wyższe w zakresie zarządzania, wykonujący 
zawód przedsiębiorcy, miejsce pracy: IAM4U.pl Sp. z o.o., zamieszkały w Warszawie, nie należy 
do partii politycznej; 

9) TRZASKOWSKI Rafał Kazimierz, lat 48, wykształcenie wyższe politologiczne, wykonują-
cy zawód pracownika samorządowego, miejsce pracy: Urząd m.st. Warszawy, zamieszkały 
w Warszawie, członek Platformy Obywatelskiej RP; 

10) WITKOWSKI Waldemar Włodzimierz, lat 66, wykształcenie wyższe, wykonujący zawód 
zarządcy, miejsce pracy: Spółdzielnia Mieszkaniowa im. Hipolita Cegielskiego, zamieszkały 
w Poznaniu, członek Unii Pracy; 

11) ŻÓŁTEK Stanisław Józef, lat 64, wykształcenie średnie, miejsce pracy: własna działal-
ność, zamieszkały w Krakowie, członek Kongresu Nowej Prawicy oraz Polexitu.

Nr obwodu 
głosowania

Granice obwodu głosowania Siedziba obwodowej 
komisji wyborczej

1 Wrząca, Ciechomice, Dobrzęcino, Komorczyn, Słonowice, Słonowiczki, Bzowo, Kcze-
wo, Rozłęka, Ścięgnica.

Wiejski Dom Kultury, Wrząca 53, 
76-251 Kobylnica
 Lokal dostosowany do potrzeb 
wyborców niepełnosprawnych

2 Bolesławice, Widzino, Łosino, Zajączkowo. Szkoła Podstawowa budynek "F", 
ul. Główna 63, 76-251 Kobylnica
Lokal dostosowany do potrzeb 
wyborców niepełnosprawnych

3 Miedzno, Sycewice, Reblino, Reblinko, Runowo Sławieńskie, Zębowo. Szkoła Podstawowa, Sycewice 
ul. Szkolna 1, 76-251 Kobylnica

4 Komiłowo, Kwakowo, Lulemino, Luleminko, Maszkowo, Kruszyna, Lubuń, Płaszewo, 
Żelki, Żelkowiec, Żelkówko.

Szkoła Podstawowa, Kwakowo 
ul. Słupska 5, 76-251 Kobylnica

5 Kończewo, Sierakowo Słupskie, Giełdoń, Kuleszewo, Zagórki, Zbyszewo. Szkoła Podstawowa, Kończewo 
ul. Szkolna 1, 76-251 Kobylnica

6 CZĘŚĆ SOŁECTWA KOBYLNICA ulice: Drogowców, Główna od nr 1 do nr 37, Jana Ki-
lińskiego, Jarosława Iwaszkiewicza, Kolejowa, Kosynierów, Kościeliska, Łąkowa, Nad 
Słupią, Ogrodowa, Pocztowa, Przemęcka, Przy Torach, Rzeczna, Rybacka, Stanisława 
Kądzieli, Stefana Banacha, Stefczyka, St. Mikołajczyka, Sportowa, Strumykowa, Tade-
usza Różewicza, Transportowa, Wandy Chotomskiej, Wodna, Władysława Bartoszew-
skiego, Władysława Grabskiego, Zarszyńska, Zbigniewa Herberta, Zielona, CZĘŚĆ 
SOŁECTWA KOBYLNICA ulice: Akacjowa, Aleja Orzechowa, Aleja Przyjaźni, Cisowa, 
Cyprysowa, Główna od nr 38 do nr 90, Kasztanowa, Klonowa, Krótka, Leśna, Leszczy-
nowa, Leśny Zakątek, Młyńska, Roberta Schumana, Rzemieślnicza, Słoneczna, Sosno-
wa, Świerkowa, Topolowa, Wrzosowa.

Szkoła Podstawowa budynek "P", 
ul. Główna 63, 76-251 Kobylnica 
Lokal dostosowany do potrzeb 
wyborców niepełnosprawnych

7 CZĘŚĆ SOŁECTWA KOBYLNICA ulice: Aleja Spacerowa, Brzozowa, Bukowa, Dębowa, 
Franciszkańska, Jaśminowa, Jodłowa, Kalinowa, Magnoliowa, Migdałowa, Nad Ślu-
zą, Olchowa, Widzińska, Wierzbowa, Wiśniowa, W. Witosa od nr 1 do nr 9 (numeracja 
nieparzysta), W. Witosa od nr 2 do nr 38 (numeracja parzysta), Zaciszna, Żródlana, 
CZĘŚĆ SOŁECTWA KOBYLNICA ulice: B. Głowackiego, Chabrowa, Fiołkowa, Gabriela 
Narutowicza, Ignacego Paderewskiego, Konwaliowa, Krokusowa, Krzywa, Kwiatowa, 
Lawendowa, Liliowa, M. Drzymały, Makowa, Malwowa, Miętowa, M. Rataja, Parkowa, 
Polna, Różana, Rumiankowa, Storczykowa, Szałwiowa, Szczecińska, Toskańska, Tuli-
panowa, Tymiankowa, W. Witosa od nr 11 do nr 33 (numeracja nieparzysta), W. Witosa 
od nr 40 do nr 102 (numeracja parzysta), Włodzimierza Tetmajera.

Szkoła Podstawowa budynek "G", 
ul. Główna 63, 76-251 Kobylnica
Lokal dostosowany do potrzeb 
wyborców niepełnosprawnych



4 KURIER SOŁECKI 2020 r. 

Spotkania autorskie on-line w GBP w Kobylnicy

Proste konstrtukcje a duża 
rola. Hotele dla pożytecznych 
owadów

Edukacja przez zabawę

K O M U N I K A T

Prozą i wierszem 
o sołtysowaniu Spotkania autorskie online oferowane przez Gminną Bibliotekę Publiczną w Kobylnicy to szansa na bliski, bezpieczny 

kontakt czytelników z autorami ulubionych książek. 

Rola owadów w przyrodzie jest wciąż niedo-
ceniana. Duża część tych małych stworzonek 
to nasi sprzymierzeńcy. Przykładem może 
być pszczoła miodna, którą człowiek hoduje 
i wykorzystuje do produkcji miodu oraz wosku. 
Z myślą o owadach pracownicy Gminnego 
Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy wyko-
nali domki dla owadów.

24 maja w rocznicę utworzenia pierwszego parku narodowe-
go w Europie, obchodzony jest Europejski Dzień Parków Naro-
dowych. W tym roku świętowali także uczniowie z Kwakowa. 

W terminie od 1 września do 30 listopada 2020 r., według stanu na dzień 1 czerwca 2020r., na terenie 
całego kraju odbędzie się Powszechny Spis Rolny 2020. Spis rolny jest jedynym badaniem statystycz-
nym dostarczającym szerokiego zakresu informacji o gospodarstwach rolnych na wszystkich szcze-
blach podziału terytorialnego kraju.

26 prac nadesłano na konkur-
su literackiego „Gdybym był 
sołtysem”, którego organiza-
torem była Gminna Biblioteka 
Publiczna w Kobylnicy. Celem 
konkursu jest propagowanie 
twórczości literackiej poprzez 
nagradzanie jej twórców oraz 
stworzenie możliwości debiutu 
nieznanym dotąd autorom. 

Gminna Biblioteka Pu-
bliczna w Kobylnicy dzięki 
dofinansowaniu Narodowe-
go Centrum Kultury z pro-
gramu "Kultura w sieci" oraz 
dofinansowaniu Gminy Ko-
bylnica, będzie realizowała 
cykl spotkań pt. "E- spotka-
nia www kwarantannie". 

Projekt jest skierowany 
do dzieci, młodzieży, osób 
dorosłych a także niepeł-
nosprawnych z dysfunkcją 
słuchu. Będzie on realizo-
wany za pośrednictwem 

platformy internetowej 
po wcześniejszym zapisaniu 
się poprzez udostępniony 
link do pokoju webinaro-
wego na stronie biblioteki 
oraz na portalu społeczno-
ściowym Facebook na na-
szym profilu. Część spotkań 
będzie moderowana przez 
dziennikarzy lub polonistów 
oraz tłumaczona na język 
migowy. W ramach najbliż-
szych spotkań, uczestnicy 
będą mieli okazje poznać 
bliżej takich autorów jak: 

Agnieszka Lis, Wojciech 
Chmielarz, Agnieszka Tysz-
ka, Justyna Bednarek, Iza-
bela Frączyk, Renata Piąt-
kowska, Katarzyna Nazaruk 
(pseud. Katarina Lavmel)

Już 8 lipca 2020 r. 
o godz. 17.00 odbędzie się 
spotkanie online z krakow-
ską pisarką i scenarzystką 
Izabellą Frączyk -znaną 
m.in. z takich powieści jak: 
„Koncert cudzych życzeń”, 
„Spalone mosty”, „Jedną 
nogą w niebie”, „ Za stare 

grzechy”, „Pół na pół”, „Ko-
biety z odzysku”, „Wszyst-
ko nie tak” i wielu innych. 
Domeną pisarską Izabelli 
Frączyk są powieści oby-
czajowe o zabarwieniu ko-
mediowym i satyrycznym. 
Jej książki są adresowane 
nie tylko do kobiet. To li-
teratura dla każdego, kto 
chce odpocząć.

Zachęcamy wszystkich 
do aktywnego udziału 
w tym wyjątkowym spo-
tkaniu. 

Domki dla owadów, na-
zywane też hotelami, to 
doskonała kryjówka dla 
małych zwierzątek. Hotele 
imitują naturalne warunki, 
stanowiąc doskonałe miej-
sce schronienia dla wielu 
gatunków pożytecznych 
owadów zapylających - np. 
motyli, trzmieli i pszczół. 
I choć domki te nie zastąpią 
w pełni owadom ich natu-
ralnych kryjówek, to mogą 
w pewnym stopniu przyczy-
nić się do zwiększenia szansy 
ich przetrwania i zasiedlenia.

Domki wykonane przez 
pracowników GCKIP w Ko-
bylnicy składają się z pro-

stych elementów tj.: drewno, 
słomiane strzechy, mech, ce-
gły, szyszki, łodygi bambusa. 
Powstałe budowle znajdą 
swoje miejsce przy obiek-
tach świetlic wiejskich.

Budowa domków dla 
owadów, sadzenie lip czy 
zakładanie łąk kwietnych 
przy obiektach użyteczności 
publicznej są jednym z dzia-
łań podejmowanych przez 
Gminę Kobylnica na rzecz 
ochrony owadów miododaj-
nych. Od 2017 roku Gmina 
Kobylnica należy do progra-
mu pn. „Gmina przyjazna 
Pszczołom”.

Celem spisu jest zapew-
nienie bazy informacyjnej 
o gospodarstwach rolnych 
i domowych, koniecznej do 
realizacji krajowej, regionalnej 
i lokalnej polityki rolnej oraz 
społecznej na wsi. Spis po-
zwoli także na analizę zmian, 
jakie zaszły w rolnictwie 
na przestrzeni lat 2010 – 2020. 
W spisie rolnym będą zbie-
rane dane, dotyczące m.in.: 
osoby kierującej gospodar-
stwem rolnym, położenia 
gospodarstwa na obszarach 
o ograniczeniach natural-
nych, osobowości prawnej, 
typu własności użytków rol-
nych, produkcji ekologicznej, 
rodzaju użytkowanych grun-

tów, powierzchni zasiewów 
według upraw, powierzchni 
nawadnianej, zużycia na-
wozów mineralnych i orga-
nicznych, pogłowia zwierząt 
gospodarskich według grup 
wiekowo-użytkowych, ro-
dzaju budynków gospodar-
skich, a także wkładu pracy 
w gospodarstwo rolne użyt-
kownika i członków jego go-
spodarstwa domowego oraz 
pracowników najemnych. 
Udział w spisie rolnym jest 
obowiązkowy. Spis rolny zo-
stanie przeprowadzony w go-
spodarstwach rolnych:

  osób fizycznych (gospo-
darstwach indywidual-
nych);

  osób prawnych;
  jednostek organizacyj-

nych niemających oso-
bowości prawnej.

Wszystkie podmioty zo-
bowiązane są do udzielania 
dokładnych, wyczerpują-
cych i zgodnych z prawdą 
odpowiedzi poprzez:

  samospis internetowy 
przeprowadzony za po-
średnictwem interaktyw-
nej aplikacji, która będzie 
dostępna na stronie in-
ternetowej GUS;

  odpowiedzi w wywiadzie 
telefonicznym przepro-
wadzanym przez rachmi-
strza telefonicznego,

  odpowiedzi w wywiadzie 
bezpośrednim przepro-
wadzanym przez rachmi-
strza terenowego, który 
odwiedzi gospodarstwo 
rolne.

Obecnie trwają prace 
organizacyjne i przygoto-
wawcze do spisu rolnego. 
W najbliższym czasie zostanie 
przeprowadzona ogólnopol-
ska kampania informacyjna 
„Spiszmy się, jak na rolników 
przystało”. W ramach kampa-
nii rolnicy zostaną poinformo-
wani o obowiązku spisowym, 
możliwych metodach spisu 
i bezpieczeństwie danych. In-
formacje o spisie są dostępne 
na stronie GUS.

W drodze dyskusji komisja konkurso-
wa zdecydowała o wyróżnieniu nastę-
pujących osób:
I miejsce – Zuzanna Magier – SP Kobylnica
II miejsce – Mateusz Anioł – SP Kobylnica
III miejsce – Nadia Judek – SP Sycewice. 
Wyróżnione zostały także prace 
Filipa Ulanowskiego (SP Sycewice) 
oraz Marcela Kłębuckiego (SP Kończewo). 

Zuzanna Magier 
„Gdybym była sołtysem”

Panią sołtys bardzo bym być chciała,
choć odpowiedzialność to nie mała...
Taki sołtys obowiązków ma wiele,
zajętą ma pewnie nawet i niedzielę.
Rozpatrzyć musi mieszkańców wnioski,
dbać o wygląd i dobro całej wioski.
Przyczyniać się, by lepiej każdemu się żyło,
zadbać o czas wolny i by było miło.
Organizowałabym festyny i festiwale,
zabawy dla dzieci, dla dorosłych bale.
Zbudowałabym super park z rozrywkami
i mini zoo z egzotycznymi zwierzakami.
Drogi na czas byłyby odśnieżone,
sprzątnięte ulice i klomby zielone.
Dla młodzieży klubów i kółek
zainteresowań bez liku,
Kolorowe kwiaty w przydrożnym kwietniku.
W gminie pieniądze wynajdę na wszystko,
dotacje do szkół, przedszkoli i wspólne ognisko.
Postaram się rozwiązać problem każdy,
ten potężny i ten mało ważny.
Bym promowała Kobylnicę na Polskę całą,
a nawet na Europę gdyby było mało.
Więc gdy, już dorosnę i będę kandydować,
proszę was wszystkich by na mnie głosować!

- O obchodach Europejskiego 
Dnia Parków Narodowych w Polsce 
raczej nie mówi się zbyt wiele, dla-
tego klasa III ze Szkoły Podstawowej 
w Kwakowie postanowiła to zmienić. 
Każdy uczeń wie, że Parki Narodo-
we w Polsce to jedna z najwyższych 
form ochrony przyrody. W tych 
niecodziennych czasach zamiast 
przechadzać się w tym dniu po naj-
bliższym parku, uczniowie wykonali 
swoisty album o parkach dla dzieci, 
przez dzieci. Wyniki były imponują-
ce – mówi Joanna Gończ ze szkoły 
w Kwakowie.

Barwne kompozycje przygotowa-
ne przez uczniów nie tylko cieszą 
oko. W czasie przygotowywania al-
bumu młodzi ludzie mogli dowie-
dzieć się wiele na temat ogromnej 
wartości przyrodniczej każdego 
z parków. Jak sami przyznawali, zdo-
byta w ten sposób wiedza stała się 
dla nich motywacją do odwiedzenia 
każdego z nich.

W Polsce znajdują się 23 Parki Narodowe. 
Wiele z nich przedstawiono w albumie przy-
gotowanym przez uczniów z Kwakowa
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Lapidarium w Sierakowie 
ma zostać otwarte jesienią

Trwają prace w centrum Zagórek

Przeprowadzenie prac porządkowych kolejnym etapem prac przy 
budowie lapidarium w Sierakowie. Na terenie dawnego ewangelic-
kiego cmentarza odnaleziono kilka krzyży, które nie zostały zniszczone 
podczas likwidacji obiektu w latach 70. Teraz trwa ich czyszczenie 
i konserwacja. W przyszłości będą jednym z elementów lapidarium 
upamiętniającego niemieckich mieszkańców tej wsi. 

Ponad pół miliona złotych pochłoną prace przy przebudowie zbiornika 
retencjonującego wodę w Zagórkach oraz terenu do niego przylega-
jącego. W okresie obfitych opadów czy intensywnych roztopów będzie 
retencjonować nadmiar wody. Na wypadek ewentualnych susz stano-
wić będzie bardzo ważny punkt jej poboru. Budowa nowej infrastruktury 
rekreacyjnej podniesie natomiast atrakcyjność samej miejscowości. 

Budowa lapidarium w Sie-
rakowie to próba oddania na-
leżytego szacunku niemiec-
kim mieszkańcom tej wsi, 
o których pamięć zamazywa-
no w czasach minionych. 

- To inwestycja inna niż 
wszystkie. O podwójnym 
znaczeniu. Teraźniejszość od-
wołująca się do przeszłości 
z przeznaczeniem dla przy-
szłości – mówi Leszek Kuliński, 
Wójt Gminy Kobylnica. 

W ostatnich dniach zaan-
gażowanie osób dążących do 

budowy lapidarium oraz wie-
dza i doświadczenie członków 
Słupskiego Stowarzyszenia 
Eksploracyjno-Historyczne 
"Gryf" pozwoliły na przepro-
wadzenie prac porządkowych 
na starym ewangelickim 
cmentarzu. Po trwającej kilka 
godzin inwentaryzacji całego 
terenu znaleziono kilka krzy-
ży, które nie zostały zniszczo-
ne podczas likwidacji obiek-
tu w latach 70. Oprócz tego 
z ziemi wykopano monetę 
500 marek z 1923 r. i kilka in-

nych drobnych przedmiotów. 
Lapidarium w Sierakowie 

ma mieć formę dwóch ścian 
z wmurowanymi w nie ta-
blicami nagrobnymi. Projekt 
zakłada też wykonanie ścież-
ki spacerowej i nawierzchni 
żwirowej do ekspozycji ka-
mieni pamiątkowych. Gmina 
przeznaczy na sfinansowanie 
tej inwestycji ok. 124 tysięcy 
złotych. Otwarcie obiektu za-
planowano na jesień.

W związku z całkowitą degra-
dacją zbiornika retencjonują-
cego wody opadowe z obrębu 
miejscowości Zagórki Gmina 
Kobylnica przystąpiła do jego 
przebudowy oraz renaturyza-
cji. Zamierzone działania reno-
wacyjne ukierunkowane były 
na poprawę warunków tech-
nicznych obiektu retencjonują-
cego wodę a także na przebudo-
wę urządzeń odwadniających 
- rurociągów, studzienek zbior-
czych, mnicha przelewowego. 
Inwestycja obejmuje także wy-
konanie nowego zagospodaro-
waniu terenu znajdującego się 
w obrębie samego zbiornika. 
Budowana na tym terenie nowa 
infrastruktura rekreacyjna ma 
na celu również zmianę wize-
runku centralnie położonego 
terenu miejscowości Zagórki 
oraz zapewnienie mieszkańcom 
miejsca do spotkań, aktywnego 
spędzania czasu wolnego oraz 
miejsca do zabaw dla dzieci.

Wartość inwestycji wyno-
si 553 500,00 zł, z czego 171 
509,00 zł to dofinansowania ze 
środków Europejskiego Fundu-
szu Rolnego na rzecz Rozwoju 

Obszarów Wiejskich w ramach 
Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020. 
Termin zakończenia realizacji 
inwestycji wyznaczono do dnia 
26.07.2020 r. 

To kolejne zadanie inwesty-
cyjne realizowane w ostatnim 
czasie w miejscowości Zagórki. 
W latach 2017-2018 wybudo-
wano tu lokalny system zbie-
rania i oczyszczania ścieków 
oraz przebudowano urządze-
nia wodociągowe, natomiast 
w 2020 roku zmodernizowano 
istniejące oświetlenie poprzez 
montaż 12 punktów oświetle-
niowych typu LED. 

Wcześniej za kwotę ok. 1,3 
mln zł w Gminie Kobylnica za-
kończono rewitalizację prze-
strzeni publicznej w Runowie 
Sławieńskim, Reblinie, Zębo-
wie i Sycewicach poprzez zago-
spodarowanie terenów wokół 
zbiorników wodnych wraz z ich 
renaturyzacją. Gmina pozyska-
ła na realizację tego zadania 
dofinansowanie ze środków 
Europejskiego Funduszu Roz-
woju Regionalnego w ramach 
Regionalnego Programu Ope-
racyjnego Województwa Po-
morskiego na lata 2014 – 2020 
w wysokości 70% kosztów 
kwalifikowanych.

Inwentaryzacja terenu, na którym zbudowane zostanie lapidarium, miała miejsce w czerwcu. Z ziemi 
wykopano m.in. kilka krzyży metarlowych

W 12 lokalizacjach na tere-
nie Gminy Kobylnica zamon-
towane zostaną instalacje 
odnawialnych źródeł energii 
oparte na systemach fotowol-
taicznych. 

Najważniejszymi rezultatami całego 
partnerskiego projektu będzie dużej skali 
roczny spadek emisji gazów cieplarnia-
nych oraz uzyskanie dodatkowej zdolności 
wytwarzania energii odnawialnej

Zadanie realizowane w ramach Projektu 
partnerskiego z Gminą Dębnica Kaszub-
ska (Partnerem Wiodącym), Gminą Słupsk, 
Gminą Ustka, Gminą Potęgowo oraz Sto-
warzyszeniem KRÓLESTWO NATURY. 

Dostawa i montaż instalacji odnawial-
nych źródeł energii opartych na syste-
mach fotowoltaicznych dotyczyć będzie 
obiektów: 

- budynek Szkoły Podstawowej w Kobylnicy, 
- budynek Szkoły Podstawowej (dawniej 

Gimnazjum) w Kobylnicy, 
- budynek Hali Sportowej w Kobylnicy, 
- budynek Centrum Usług Wspólnych 

w Kobylnicy, 
- budynek Ośrodka Pomocy Społecznej 

w Kobylnicy, 
- budynek Gminnego Centrum Kultury 

i Promocji w Kobylnicy, 
- budynek świetlicy wiejskiej w Widzinie, 
- budynek świetlicy wiejskiej w Kczewie, 
- budynek remizy strażackiej i świetlicy 

wiejskiej w Sycewicach, 
- budynek remizy strażackiej i świetlicy 

wiejskiej w Sierakowie Słupskim, 
- budynek świetlicy wiejskiej w Kruszynie, 
- budynek Urzędu Gminy w Kobylnicy. 

Termin wykonania prac na terenie Gmi-
ny Kobylnica to 30 września 2020. Wartość 
umowy – prawie 897 tys. zł. Zadanie otrzy-
mało dofinansowanie ze środków Europej-
skiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w 
ramach Regionalnego Programu Operacyj-
nego Województwa Pomorskiego na lata 
2014 – 2020

Gmina Kobylnica 
zaprasza do wzięcia udziału w konkursie „Srebrne Serce”
Organizowanym w ramach projektu pn. „Srebrna Sieć” 
Projekt współfinansowany ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego Regionalnego Programu 

Operacyjnego Województwa Pomorskiego 2014-2020

• Celem Konkursu jest wyróżnienie seniorów podejmujących szczególnie wartościowe i skutecz-
ne inicjatywy na rzecz seniorów i społeczności lokalnej oraz upowszechnienie a także promowanie 
działalności seniorów i polityki senioralnej w Gminie Kobylnica.

• Aby zgłosić kandydata należy nadesłać (w zaklejonej kopercie z dopiskiem „Srebrne Serce”) do 
siedziby Ośrodka Pomocy Społecznej w Kobylnicy ul. Wodna 20/3, 76-251 Kobylnica w terminie od 
01.07.2020r. do 31.07.2020r. czytelnie wypełniony formularz zgłoszeniowy dostępny na stronach 
internetowych http://opskobylnica.pl/ lub https://kobylnica.pl

• Zgłaszać seniorów mogą jednostki samorządu terytorialnego, organizacje pozarządowe, ko-
ścioły, związki wyznaniowe, sołtysi, pełnoletnie osoby prywatne itp.

W Gminie Kobylnica od kwietnia 2018r. realizowany jest Projekt „Srebrna Sieć”. Wszystkie dzia-
łania Projektu są skoncentrowane na rozwoju usług i wsparciu seniorów w lokalnym środowisku. 
Całkowity Koszt Projektu to 2 909 872,15 zł w tym wysokość dofinansowania wynosi 2 764 378,54 
zł. W ramach szeroko pojętych usług opiekuńczych seniorzy mogą skorzystać z rehabilitacji w wa-
runkach domowych, sąsiedzkich usług opiekuńczych, teleopieki, czy wypożyczalni sprzętu reha-
bilitacyjnego, dla seniorów i ich opiekunów zaplanowany został cykl warsztatów. W związku z za-
grożeniem COVID-19 zmianie uległ harmonogram tych warsztatów. 

Harmonogram szkoleń w Projekcie „Srebrna Sieć” w 2020r.
Gmina Szkolenia Seniorzy Szkolenia Opiekunowie Faktyczni

Kobylnica Miejsce Termin Godziny Miejsce Termin Godziny

1 Świetlica  
w Kuleszewie

14.08.2020 10:30-14:00 Świetlica GCKiP 
w Kobylnicy

14.07.2020 15:30-19:00

2 Świetlica  
w Kuleszewie

03.09.2020 10:30-14:00 Świetlica GCKiP  
w Kobylnicy

21.07.2020 15:30-19:00

3 Świetlica 
w Bolesławicach

15.09.2020 10:30-14:00 Świetlica GCKiP  
w Kobylnicy

16.09.2020 15:30-19:00

4 Świetlica GCKiP
w Kobylnicy

20.10.2020 10:30-14:00 Świetlica GCKiP 
w Kobylnicy

21.10.2020 15:30-19:00

W centrum Zagórek trwają prace przy przebudowie zbiornika 
retencjonującego wodę. W jego sąsiedztwie powstanie nowa 
infrastruktura rekreacyjna
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BAJKA Tadeusz Gawlik
tadgaw@wp.plo wielkim balu czyli polskiej maskaradzie

Maskarada jak Państwu za-
pewne wiadomo to taki bal, 
na którym każdy gość udaje 
kogoś innego niż jest w rzeczy-
wistości. Jego uczestnicy przy-
bierają przeróżne maski i ko-
stiumy zapewne tylko po to by 
nie było wiadomo, który pan 
z którą panią... a także, którzy 
panowie jakieś lody na boku 
kręcą. Takie przewrotne ekwi-
librystyki Włosi i Francuzi upra-
wiali kilka wieków wcześniej 
niż wiceminister naszej obrony 
narodowej, Bartosz Kownacki 
uczył jeść widelcem. Maskara-
dy to jednak historia i żadne 
szanujące się gremia i towa-
rzyskie wspólnoty takich hec 
już nie urządzają. Dziś to raczej 
wyraz snobizmu i kołtunerii 
nowobogackich. Maskarada 
nabrała jednak współcześnie 
innego zgoła znaczenia. To 
w potocznym pojęciu pozoro-
wanie i udawanie wyimagino-
wanego przez siebie statusu, 
pozycji społecznej, światopo-

glądu a także ideologii z wier-
nopoddańczą partyjną pokorą 
włącznie. Najgorsze jednak jest 
to, że maskarady z całym swo-
im idiotyzmem przeniosły się 
z sal balowych do polityczne-
go i publicznego życia narodu. 
Będąc ciemnym ludem, gor-
szym sortem, kanaliami, zdra-
dzieckimi mordami, złodzieja-
mi i chamską hołotą, musimy 
patrzeć jak błazny przebrane 
dla niepoznaki za innych bła-
znów próbują nam robić wodę 
z mózgu. Marcin Wolski nowy 
szef TVP 2. niegdyś popularny 
satyryk przywdział tym razem 
maskę i powiada: „Zasady są 
proste: były wybory, wygrała 
ta partia, więc trzeba się z tym 
pogodzić i m*** w kubeł! M*** 
w kuble mamy mieć zanurzo-
ną w każdej niewygodnej dla 
władzy sytuacji. Wtedy kiedy 
premier i jego ministrowie 
przepisują swoje dobra rucho-
me i nieruchome na żony jak 
mafiosi zagrożeni utratą gro-

madzonych na drodze prze-
stępstwa majątków a także 
wtedy kiedy ich małżonki, bra-
cia i totumfaccy zarabiają kro-
cie nawet na światowej pan-
demii koronawirusa. Mateusz 
Morawiecki przecież cały czas 
bardzo chce ujawnić majątek 
swojej żony ale wciąż czeka 
na umocowanie prawne umoż-
liwiające mu tę procedurę. Po-
dobną narrację przejął już mi-
nister Szumowski nieudolnie 
maskując swoje aktywa oraz 
powiązania ze spółkami brata, 
żony i znajomych właścicieli 
straganów z owczymi serkami. 
Dziwny to ale jakże skutecz-
ny sposób ukrycia szemra-
nych interesów pod maską 
nieistniejącego wszak prawa. 
Ujawniania majątków współ-
małżonków nie musi przecież 
nakazywać żadne prawo wy-
starczy, że tego nie zabrania. 
Trzaskowskiemu do ujawnie-
nia majątku swojego i swojej 
rodziny nie potrzebne były 

żadne umocowania prawne. 
Kontrolowane przez Minister-
stwo Zdrowia zakupy sprzętu 
medycznego i ochronnego da-
lej wprawiają w osłupienie opi-
nię publiczną. Najpierw chiński 
mega zakup maseczek witany 
na lotnisku przez najwyższych 
dostojników rządowych, póź-
niej pokątny handel ze znajo-
mym instruktorem narciarskim 
i właścicielem straganu na Kru-
pówkach. Teraz Ministerstwo 
Zdrowia dało należącej do 
handlarza bronią spółce E&K, 
150 mln zł na zakup 1200 re-
spiratorów. Spółka nie dostar-
czyła tymczasem ani jednego 
aparatu i pewnie nie dostarczy, 
bo producenci przedmioto-
wych respiratorów zaprzecza-
ją, że mieli z E&K jakikolwiek 
kontakt, nie mówiąc już o umo-
wach handlowych. Te które po-
noć nadeszły na polską granice 
pochodzą z innych źródeł niż 
wzmiankowane w kontrakcie 
firmy. Milionerem każdemu 

wolno być ale stan posiadania 
i pochodzenia majątku osób 
publicznych mysi być przej-
rzysty jak nieprzymierzając 
urna wyborcza. Skrupulatnie 
skrywane majątki premiera 
Morawieckiego, czy ministra 
Szumowskiego to hetka pę-
telka wobec jaskrawego lek-
ceważenia prawa publicznego 
i podlegającej jego rygorom 
umęczonej pandemią społecz-
ności. Premier polskiego rządu 
przyłapany na nieprzestrzega-
niu ustalonych własnym roz-
porządzeniem reżimów twier-
dzi, że wprowadzane przez 
niego obostrzenia są zalecane, 
ale nie są nakazywane. Tym-
czasem „równi wobec prawa” 
obywatele są karani za ich ła-
manie policyjnymi mandatami 
a niekiedy grzywnami przekra-
czającymi ich roczne emerytu-
ry. Minister Zdrowia powiada, 
że obostrzenia będą zdjęte 
dopiero wtedy gdy szczepion-
ka będzie w użyciu powszech-

nym. Tymczasem w szczycie 
największych zachorowań 
zdejmuje się obostrzenia aby 
pokazać skuteczność dzia-
łań obozu władzy. Jeśli nikt 
na świecie nie był przygoto-
wany na pandemię to jak to się 
dzieje, że Chiny, które zaprosiły 
nas na ten bal maskowy za-
opatrują dziś w środki ochrony 
cały świat. Domniemywać by 
można, że Chiny w odróżnie-
niu od Polski były przygoto-
wane na pandemiczną zarazę 
albo same ją stworzyły robiąc 
na tym kokosowy a raczej ma-
skaradowy interes. Mamy dziś 
totalny kryzys społeczny, po-
lityczny i gospodarczy. Mamy 
kryzys zdrowotny i ekonomicz-
ny. Sądzić by zatem należało, 
że hasło „Polska w ruinie” nie 
było określeniem ówczesne-
go stanu państwa lecz reali-
zowaną dziś z powodzeniem 
obietnicą wyborczą. To już nie 
maskarada. To masakra.

OkiemWÓJTA
Ludzie, z natury prawa przyro-

dzonego jako istoty myślące zdo-
bywają doświadczenie i uczą się 
przez całe życie. Stąd się bierze 
twórcza myśl luminarzy nauki od 
geniuszy matematyki, królowej 
nauk, na filozofach, geniuszach 
myślenia abstrakcyjnego kończąc. 
Od 20 marca, zgodnie z rozporzą-
dzeniem Prezesa Rady Ministrów, 
obowiązuje w Polsce stan epide-
mii, z którym wszyscy musimy się 
zmierzyć. Pandemia koronawirusa 
wywołała ogromne zmiany w każ-
dej dziedzinie życia społeczne-
go. Dotkliwie odczuła to również 
edukacja, która jakby nie patrzeć, 
jest fundamentem wszelkich 
nauk. Z dniem 26. czerwca kończy 
się kolejny rok szkolny 2019/2020. 
Dzieci nauczyciele ale także rodzi-
ce rozpoczną długo wyczekiwane 
wakacje. W związku z pandemią 
koronawirusa kończący się rok 
szkolny był pod wieloma wzglę-
dami szczególny. Nauczyciele, 
dyrektorzy szkół i uczniowie ale 
także rodzice stanęli przed ol-
brzymim wyzwaniem organizacji 
nauki zdalnej w niezwykle trud-
nych warunkach. Od 25 marca 
został wprowadzony obowiązek 

realizowania podstawy progra-
mowej. Epidemia i zamknięcie 
szkół nastąpiło praktycznie, z dnia 
na dzień. W trakcie trwające-
go roku szkolnego, w przeciągu 
zaledwie kilku dni, dyrektorzy 
musieli zorganizować na nowo 
prace szkół, od podstaw tworząc 
warunki do nauki w trybie online. 
Oznacza to, że nauczyciele pro-
wadzą zajęcia z uczniami poprzez 
nauczanie internetowe. Mogą 
prowadzić lekcje, zadawać pra-
ce domowe, sprawdzać uczniów 
oraz wystawiać oceny. W tym 
przypadku „mogą” oznacza ra-
czej „wolno im” niż to, że „mają 
możliwość”. Barierą płynnego 
przejścia na nowy, awaryjny 
przecież system nauczania był 
zarówno brak dostępu do Inter-
netu a także sprzętu, niezbęd-
nego w takim systemie edukacji. 
Nie każda przecież rodzina po-
siada w swoim domu komputer, 
tablet czy nawet telefon, który 
umożliwiłby zdalną naukę dziec-
ka. Trudności te spotęgowały się 
przede wszystkim w rodzinach 
wielodzietnych. Zbyt mała liczba 
sprzętu oraz lekcje kilkorga dzie-
ci odbywające się w podobnym 

czasie, praktycznie uniemożli-
wiały pełną realizację programu. 
Trzeba też pamiętać, że wielu 
rodziców, często wykonywało 
swą pracę zawodową w systemie 
zdalnym, do której też był nie-
zbędny często jedyny w domu 
komputer bądź tablet. 

Nauczyciele jednak musieli 
podjąć wysiłek wdrożenia nowe-
go systemu nauczania a ucznio-
wie, przy olbrzymim wsparciu 
rodziców, aktywnie uczestniczyć 
w realizacji podstawy programo-
wej. Obok problemów z brakiem 
wystarczającej ilości sprzętu IT 
z dostępem do Internetu, kadra 
pedagogiczna często borykała 
się z brakiem właściwego przy-
gotowania informatycznego, 
niewystarczającą znajomością 
programów ale przede wszystkim 
z koniecznością łączenia pracy za-
wodowej z opieką nad własnymi 
dziećmi. Trudności te dotknęły 
zarówno pracowników oświaty, 
którzy prowadzili naukę zdalną, 
często również w tym samym cza-
sie sprawując opiekę nad swoimi 
dziećmi, jak i rodziców, którzy 
po skończonej pracy lub w trak-
cie jej zdalnego wykonywania, 

podejmowali trud nauki własnych 
dzieci. Wielu rodziców, być może 
po tym doświadczeniu, przeko-
nało się jak trudny jest zawód na-
uczyciela.

Szanowni Państwo,
W mojej ocenie nauczycie-

le z gminy Kobylnica niezwykle 
szybko dostosowali się do no-
wych warunków. Jestem pod du-
żym wrażeniem, że w tak krótkim 
czasie udało się pokonać wszelkie 
trudności i z powodzeniem reali-
zować program nauczania meto-
dą, której nigdy wcześniej nie sto-
sowaliśmy. Staliśmy się być może 
wbrew naszej woli, świadkami 
olbrzymiego przełomu w likwi-
dacji pewnych barier w zakresie 
wykorzystywania technologii IT 
w procesie dydaktycznym. Niejed-
nokrotnie miałem okazję obser-
wować lekcje, w których aktyw-
nie uczestniczyła moja wnuczka. 
Trudno mi było wyobrazić sobie 
jak można zdalnie prowadzić zaję-
cia z wychowania fizycznego. Dziś 
wiem, że dobrze przygotowany 
nauczyciel, korzystając z odpo-
wiednio dostosowanego sprzętu 
do zdalnej nauki, może nauczyć 
wszystkiego. Kreatywność wielu 

nauczycieli spowodowała, że wie-
lu uczniów polubiło przedmioty, 
które wcześniej nie budziły zu-
pełnie ich zainteresowania. Stąd 
bierze się moje przekonanie, 
że programy Teams czy Classro-
om, niezależnie od zakończenia 
tej epidemii, trwale będą wspie-
rały szkoły w działalności eduka-
cyjnej.

Szanowni Państwo,
Składam dziś serdeczne po-

dziękowania wszystkim z Pań-
stwa, którzy byli zaangażowani 
w ten trudny proces wdrożenia 
i realizacji nauki zdalnej. Dzięku-
ję Państwu za determinację, kre-
atywność, wytrwałość i poczucie 
obowiązku. O przyjęcie tych po-
dziękowań bardzo proszę dyrek-
torów szkół, nauczycieli a także 
rodziców i dzieci. To wasz wspól-
ny wysiłek spowodował, że egza-
min nałożony na nas przez trudny 
czas pandemii, zdaliśmy celująco. 
Życzę więc Państwu miłych spo-
kojnych a nade wszystko zdro-
wych wakacji.



7KURIER SOŁECKI2020 r.

Domyślam się, że ostatnie 
miesiące to nie był najła-
twiejszy okres dla słupskie-
go szpitala. Czy czerwiec jest 
już inny, łatwiejszy?

Można powiedzieć, że czer-
wiec jest trudniejszy, bo wra-
camy do normalnej pracy. 
Oczywiście praca nasza jest 
utrudniona o tyle, że musimy 
stosować restrykcje związane 
z tym, że pandemia jest nadal 
w naszym kraju. Z tego powo-
du musimy stosować środki 
ochrony osobistej i pacjen-

tów i personelu. Wracamy 
do normalności jeśli chodzi 
o paletę i liczbę wykonywa-
nych świadczeń, natomiast 
musimy to robię w innych 
warunkach. 

W czasie pandemii szpital 
funkcjonował w inny sposób, 
co przełożyło się między in-
nymi na realizowane zabie-
gi i świadczenia. Czy teraz 
odbywają się już wszystkie 
zaplanowane operacje?

Tak, od połowy maja zaczę-
liśmy uruchamiać wszystkie 

nasze siły i obecnie wszyst-
ko już funkcjonuje. Może nie 
zawsze działa w pełni, ale 
praca naszych jednostek roz-
kręca się. Należy pamiętać, 
że uruchamianie pracy szpi-
tala po okresie uśpienia spo-
wodowanego pandemią nie 
polega na tym, że nadusimy 
jeden przycisk i wszystko za-
cznie działać. Po proces, któ-
ry należy wprowadzać krok 
po kroku. 

Które poradnie pozostają 
nadal nieczynne?

Poradnie specjalistyczne 
w naszym szpitalu czynne są 
już wszystkie. 

W jaki sposób pacjenci 
mogą zasięgać informacji 
o sposobie funkcjonowania 
szpitala?

Zalecamy pacjentom kon-
takt ze szpitalnym call center, 
gdzie można uzyskać wszyst-
kie informacje. Telefonować 
należy pod numer 59 84 
60  700 od poniedziałku do 
piątku w godz. 7.00-14.30. 
Telefonicznie w call center 
odbywa się także rejestracja 
pacjentów do poradni ambu-
latoryjnych naszego szpitala. 
Ponadto informacje o dzia-
łalności szpitala publikujemy 
na bieżąco na stronie interne-
towej www.szpital.slupsk.pl 
oraz na profilu naszego szpi-
tala na Fecebooku. 

 Z jakimi środkami ostroż-
ności muszą liczyć się osoby 
pojawiające się w szpitalu?

Stosujemy środki ochro-
ny osobistej dla pacjentów 
i personelu oraz utrzymuje-

my dystans między osobami 
przebywającymi w szpitalu. 
Nadal mamy ograniczony do-
stęp do szpitala, do którego 
mogą wejść jedynie pacjenci 
umówieni i personel. Czynne 
są trzy wejścia: wejście ogól-
ne do szpitala od strony blo-
ku „E”, wejście od strony SOR 
oraz wejście do kompleksu 
poradni. Przy każdym wej-
ściu pacjenci mają mierzoną 
temperaturę ciała, myją ręce 
środkami dezynfekującymi. 
Zasadność wejścia pacjenta 
do szpitala musi być potwier-
dzona przez oddział, na który 
pacjent się udaje. Oddziały 
przedstawiają osobom pilnu-
jącym wejścia listy oczekiwa-
nych pacjentów. Ponieważ 
pacjenci umawiani są na okre-
ślone godziny prosimy, aby 
stosować się do tych godzin, 
żeby nie gromadziło się wielu 
ludzi w przy wejściach oraz 
w samych placówkach, bo na-
dal podlegamy rygorowi nie 
gromadzenia się zbyt wielu 
osób w jednym miejscu. 

Mówi się o tzw. drugiej fali 
koronawirusa. Czy w przy-
padku, gdy rzeczywiście się 
pojawi, wrócicie do sposo-
bu funkcjonowania z marca 
i kwietnia? A może algoryt-
my postępowania będą zu-
pełnie inne?

Wytyczne postępowania 
w przypadku kolejnej fali za-
chorowań na koronawirusa 
na pewno będą inne, bo w ca-
łym kraju i na świecie nie by-
liśmy przygotowani na pierw-
sze uderzenie tej choroby. 

Nie mieliśmy środków ochro-
ny osobistej i nie można ich 
było zdobyć. Niemożliwe 
było testowanie pacjentów 
na miejscu i dlatego na po-
czątku testy wysyłaliśmy do 
Trójmiasta, a wykonanie testu 
trwało 4-5 dni co było dużym 
utrudnieniem. W tej chwili 
jesteśmy lepiej przygotowa-
ni i zabezpieczeni. Obecnie 
możemy wykonać około 100 
testów dziennie. W najbliż-
szym czasie uruchomimy 
drugie laboratorium i będzie-
my mogli wykonywać dużo 
więcej testów na COVID-19. 
Już teraz testy mają wykony-
wane wszyscy hospitalizo-
wani u nas pacjenci. Warto 
zaznaczyć, że przebadaliśmy 
na obecność koronawirusa 
cały personel naszego szpita-
la – łącznie ponad 1400 osób 
i nie mieliśmy żadnego przy-
padku wykrycia tej choroby 
lub przeciwciał, które wska-
zywałyby, że pracownik, od 
którego pobrano próbkę miał 
wcześniej kontakt z wirusem. 
To, że obecnie my i wszystkie 
inne służby jesteśmy lepiej 
przygotowani na walkę z pan-
demią oznacza, że dojdzie 
kiedykolwiek do kolejnej fali 
zachorowań na koronawirusa 
nasz szpital nie będzie znów 
„zamrożony” w tak dużym 
stopniu jak wiosną. Będzie 
inaczej. Z informacji, które 
dopływają do nas z minister-
stwa zdrowia, wynika, że nie 
przewiduje się całkowitego 
lockdownu. Częściowo tak, 
ale nie w takim samym zakre-

sie jak w marcu tego roku. 
Szpital często podkre-

śla pomoc otrzymywaną 
od instytucji, samorządów, 
przedsiębiorców. Jak wy-
gląda to w praktyce, jaką 
pomoc rzeczywiście otrzy-
mujecie?

Jesteśmy wdzięczni 
za wszelką otrzymaną po-
moc. Miała ona duże zna-
czenie szczególnie w okresie 
początkowym, kiedy były 
duże problemy z dostępem 
do środków ochrony osobi-
stej. Pomoc, którą otrzymy-
waliśmy była bardzo szeroka. 
Pomagali nam mieszkańcy 
regionu jako osoby prywatne 
przekazując darowizny finan-
sowe oraz rzeczowe. Poma-
gały nam firmy, od niewiel-
kich do tych największych 
w regionie słupskim. Poma-
gały także gminy, które wspie-
rały nas podarowując m.in. 
środki ochrony osobistej. 
Dużą aktywność w przekazy-
waniu darowizn dla szpitala 
wykazała gmina Kobylnica. To 
jeden z naszych największych 
ofiarodawców wśród samo-
rządów. Serdecznie za to 
dziękujemy władzom gminy 
oraz mieszkańcom. Należy 
podkreślić, że każda złotów-
ka i każda rzecz przekazana 
naszemu szpitalowi na walkę 
z koronawirusem służyła i bę-
dzie służyć pacjentom z całe-
go regionu słupskiego, w tym 
z gminy Kobylnica. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Szpital powoli wraca na stare tory
Rozmowa z Andrzejem Sapińskim, prezesem Zarządu Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego im. Janusza Korczaka w Słupsku Sp. z o.o. 

W Y W I A D  K U R I E R A

Należy pamiętać, że uruchamianie pracy szpitala 
po okresie uśpienia spowodowanego pandemią nie 
polega na tym, że nadusimy jeden przycisk i wszystko 
zacznie działać. Po proces, który należy wprowadzać 
krok po kroku – podkreśla prezes słupskiego szpitala 
Andrzej Sapiński

Leśna w Kwakowie już gotowa
Odbiorami 
technicznymi 
kończą się prace 
przy przebudo-
wie ulicy Leśnej 
w Kwakowie. 
Mieszkańcy i kie-
rowcy mogą być 
zadowoleni. 

Powstała nowa droga 
i chodnik o nawierzch-
ni z kostki betonowej, 
wygodny i bezpieczny 
zjazd z drogi krajowej. 
Zainstalowano także 
pionowe oznakowanie a 
cały teren w sąsiedztwie 
drogi zagospodarowy-
wany jest na nowo. 

Inwestycja, która roz-
poczęła się jeszcze w 
ubiegłym roku, uzyskała 
dofinansowanie z Fun-
duszu Dróg Samorządo-
wych w kwocie niemal 
490 tys. złotych

Jarzębinowa w betonie
W czerwcu zakończą się prace przy realizacji 
drugiego etapu przebudowy ulicy Jarzębino-
wej w Łosinie. 

Umowa podpisana z wyko-
nawcą 21 maja zakłada budo-
wę nowej nawierzchni w tech-
nologii z betonu cementowego 
o długości 212 i szerokości 4 
metrów. Sprawne poruszanie 
się po nowym odcinku ułatwią 
dwie specjalnie zaprojektowa-
ne mijanki. Na nowym odcinku 

ulicy Jarzębinowej powstaną 
skrzyżowania z kostki i zamon-
towane zostanie oznakowanie 
pionowe. 

Koszt realizacji drugiego 
etapu przebudowy to ok. 140 
tysięcy złotych. 40 tysięcy sta-
nowią pieniądze z budżetu so-
łectwa Łosino. 



8 KURIER SOŁECKI 2020 r. 
 F

O
T

O
R

E
P

O
R

T
A

Ż
 K

U
R

IE
R

A

Epokowy pomost pomiędzy po-
koleniami w postaci kapsuły czasu 
ma pokazać realia i sytuację z czasów 
świętowania jubileuszu w 2020 roku. 

- Na przestrzeni ostatnich 30 lat 
zmieniło się tak wiele, że mimo szcze-
rych chęci, nie potrafiłbym ująć choć-
by najważniejszych kwestii w tym 
krótkim liście. To okres bardzo dyna-
micznych zmian, upadku systemu 
komunistycznego, wejścia Polski do 
NATO i Unii Europejskiej. Mam cichą 
nadzieję, że są to dokonania zna-
ne Wam powszechnie. Musicie bo-
wiem wiedzieć, że za każdym z nich 
stali ludzie chcący budować lepszą 
przyszłość. Waszą przyszłość – pisze 
w liście Wójt Gminy Kobylnica. Pa-
mięć o Nich i szacunek dla ich dzia-
łań niech zawsze Wam towarzyszą. 
W końcu niczego, czym szczyci się 

aktualnie Wasze pokolenie, nie było-
by, gdyby nie przeszłość – apelował 
Leszek Kuliński. 

W kapsule znalazły się także m.in. 
gadżety promocyjne gminy, projekt 
uchwały Rady Gminy, Kurier Sołecki, 
lista osób biorących udział w uroczy-
stym wkopaniu kapsuły oraz baweł-
niana maseczka – symbol panującej 
obecnie na świecie epidemii korona-
wirusa. Tych kilka przedmiotów sta-
nowi nawiązanie do czasów, w któ-
rych żyjemy i funkcjonujemy. 

- Mam nadzieję, że będzie to unika-
towa pamiątka dla kolejnych pokoleń 
ale także interesujące źródło informa-
cji dla osób, które otworzą kapsułę, 
by dowiedzieć się, co my robiliśmy 
i w jaki sposób działaliśmy – podkre-
ślał Leon Kiziukiewicz, przewodniczą-
cy Rady Gminy Kobylnica.

W kapsule znalazł się także list sta-
rosty słupskiego Pawła Lisowskiego. 
Zwracał w nim uwagę na ogromne 
znaczenie zmian, które zaszły 30 lat 
temu, ale również na wysiłek, deter-
minację i zaangażowanie wielu osób, 
które starały się w kolejnych latach jak 
najlepiej wykorzystać otwierające się 
wówczas możliwości.

- Wszystko to, co znalazło się w kap-
sule czasu, w pewien sposób nas cha-
rakteryzuje i może być cennym źró-
dłem wiedzy o nas dla przyszłych 
pokoleń – podkreślał Paweł Lisowski.

Po uroczystym zakopaniu kapsuły 
czasu dokonano odsłonięcia pamiąt-
kowej tablicy upamiętniającej wyda-
rzenia z 27 maja 1990 roku. Na razie 
nie ustalono dokładnej daty wykopa-
nia kapsuły.

Zakopano kapsułę czasu.
Na pamiątkę jubileuszu 30 – lecia samorządu terytorialnego w Polsce w Parku im. 
Pierwszych Mieszkańców Kobylnicy zakopano kapsułę czasu. Znalazły się w niej przed-
mioty, które w symboliczny sposób dokumentują dzień dzisiejszy. Ale lokalna gazeta 
i gadżety promocyjne to nie wszystko.

Wyjątkowy sposób świętowania 
jubileuszu samorządności
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Jakie to uczucie wrócić 
po niemal 20 miesiącach 
podróży do Polski, do 
Gminy Kobylnica, do zna-
jomych i najbliższych. Czy 
po takiej wyprawie czło-
wiek musi ponownie nała-
dować akumulatory?

Joanna Palkowska: Po-
wrót do domu po tak dłu-
gim czasie to niesamowite 
uczucie, móc ponownie 
zobaczyć  dom, rodzinę, 
przyjaciół, sąsiadów. Acz-
kolwiek  teraz był trosz-
kę  utrudniony bo niestety 
nie mogłam się  ze wszyst-
kimi  przywitać, ponieważ 
na dwa tygodnie zatrzy-
mała  mnie kwarantanna, 
ale są  też  i dobre strony. 
To pozwoliło  mi odpocząć, 
troszkę  odespać, nałado-
wać  akumulatory, zanim 
wejdę w normalny rytm co-
dziennego życia. 

Czy nadal jest w pani 
ciekawość świata? Czy 
może wizyta w tylu miej-
scach na Ziemi spowodo-
wała chwilowy przesyt 
wrażeń?

Czy nadal jestem ciekawa 
świata? Myślę, że  tak. Chy-
ba każdy z nas ma w sobie 
tę  ciekawość. Ale nie wszy-
scy mają  odwagę  spełnić 
własne marzenia. A szkoda 
bo nawet jak czasem rze-
czywistość trochę odbiega 
od marzeń, to mimo wszyst-
ko warto. Jest jeszcze wiele 
miejsc na świecie, któ-
re  bardzo chciałabym  zo-
baczyć. I na pewno będę do 
tego dążyć. 

Proszę opowiedzieć 
więcej o swojej wyprawie. 
Skąd zrodził się pomysł, by 
ruszyć w tak długi rejs? 

Skąd  pomysł?  Nie wiem. 
To po prostu kwestia ha-
sła.  A może byśmy  spróbo-
wali, innym się udało, to i my 
możemy. Jak już raz zaczęli-
śmy  o tym rozmawiać, tak 
po prostu zrodził  się plan 
bez planu. Wyprawa była 
niesamowita tak napraw-
dę. Nie mieliśmy  konkret-
nego planu. Po rozmowach 
z przyjaciółmi  i znajomymi, 
którzy  przed nami opływali 
ten świat wiedzieliśmy,  co 
chcemy zobaczyć. Jest bar-
dzo dużo niesamowitych 
miejsc na świecie  i każde 
jest inne, poznaje się nie-
samowitych ludzi a czasem 
dopływa do miejsc, gdzie 
ich nie ma i też jest pięknie. 

Ile czasu spędzaliście 
na wodzie?

Na wodzie ogólnie  spę-
dziliśmy  ponad półto-
ra roku, a jeden odcinek był 
szczególnie długi - to ponad 
50 dni bez lądu na Pacyfiku, 
trzeba mieć  duży  dystans 
i myślę, że być odpornym 
psychicznie, żeby dać radę, 
ale to kolejne pozytywne 
doświadczenie i sprawdze-
nie siebie.

Które miejsca najbar-
dziej zapadły w pamięć? 
Te turystycznie bardzo 
popularne czy może kra-
je, których nie znajdziemy 
w przewodnikach najwięk-
szych tour operatorów?

Najbardziej w tej podróży 
w pamięć zapadły mi Luizja-
dy. Na Luizjadach człowiek 
zaczyna doceniać bardzo 
prozaiczne rzeczy takie jak 
bieżąca woda, elektrycz-
ność, dostęp  do sklepu czy 
apteki. Żyją  tam wspaniali 
ludzie, którzy  nie mają ni-
czego a mimo to dzielą się 
tym, co mają. Jak trochę 
odpocznę będę chciała 
zorganizować kilka paczek 
z pomocą  dla tych ludzi, 
a do żeglarzy wybierają-

cych  się  w podróż dookoła 
świata apel - żeby nie omi-
jać tego miejsca! W miarę 
możliwości weźcie ze sobą 
mleko w proszku, ryż, ubra-
nia, lekarstwa, i wszystko, 
co możecie, koniecznie piłki 
dla dzieci. 

Ale są  też takie miejsca, 
które bardzo mnie rozcza-
rowały. Jednym z nich jest 
słynne Bali nazwane „rajem 
na ziemi”. Tam widać  bar-
dzo, jak ważna jest ochroną 
środowiska, dbanie o pięk-
ne plaże nie zaśmiecanie 
wszystkiego dookoła. Nie-
stety Indonezja była najbar-
dziej brudnym miejscem, 

które odwiedziłam, ale 
mimo to warto było tam 
dopłynąć. 

Zastanawiam się, czy 
w czasie tak długiego rej-
su nie tęskni się za swoim 
domem, sąsiadami, Pola-
kami…

Bardzo  tęskni się za ro-
dziną, przyjaciółmi, znajo-
mymi, za śniegiem, ogniem 
w kominku za bożonaro-
dzeniowym drzewkiem, 
aczkolwiek w dobie global-
nego Internetu jest kontakt, 

więc czasem można poroz-
mawiać i zobaczyć się przez 
kamerki. Ale rodaków  spo-
tyka się na całym świecie. 
W tej podróży  poznaliśmy 
wielu cudownych i cieka-
wych ludzi.

Jak wygląda etap przy-
gotowań do takiej po-
dróży? Od czego zaczyna 
się planowanie? Ile czasu 
musi upłynąć od pomysłu 
do jego realizacji?

Przygotowania do podró-
ży trwały ponad rok. Przy-
gotowanie jachtu, części 
zapasowych, prowiantu, za-
opatrzenie apteczki, zgro-
madzenie  wszystkiego, co 

może  być potrzebne -  po-
chłania dużo czasu i środ-
ków finansowych. A niestety 
na morzu  jesteśmy zdani 
na siebie i wszystko musimy 
umieć naprawić. Wiele rze-
czy człowiek uczy się kiedy 
zajdzie  taka potrzeba. Dla 
większości z nas np. piecze-
nie chleba to chwilowy ka-
prys - dla mnie było to stałe 
zajęcie. Życie na jachcie rzą-
dzi się swoimi prawami.

Co dalej z pani podróż-
niczą pasją? Czy po zwie-
dzeniu świata z perspek-
tywy wody przyjdzie czas 
na ląd i wyprawę samo-
chodową?

Co dalej z podróżnicza 
pasja? Na pewno będę  ją 
kontynuować! Czy będzie 
to jacht samochód czy ko-
lej transsyberyjska? Nie 
wiem, ale mam to już  we 
krwi i pewnie za jakiś czas 
znowu zacznie mnie nosić, 
ale na razie chcę odpocząć, 
iść do pracy i odrobić straty, 

dokończyć pisanie książki.
Co może pani poradzić 

ludziom, którzy marzą 
o podobnych podróżach? 

Wszystkim, którzy marzą 
o podróżach, radzę żeby 
się nie poddawali. Nie trze-
ba być milionerem, czasem 
wystarczy spakować plecak 
i ruszyć w świat. Takich lu-
dzi też poznałam - z bardzo 
ograniczonym budżetem 
wyruszyli w świat i udało się 
autostopem, jachtostopem, 
rowerem. Warto!

Jakie plany na wakacje?
Moje plany? To przede 

wszystkim pobyć z rodziną 
I przyjaciółmi. Mam nadzie-
ję, że uda mi się dokończyć 
i wydać  książkę. A plany 
na  najbliższy czas to do-
prowadzenie ogrodu do 
porządku, sadzenie roślin, 
które bardzo lubię i bardzo 
mi tego brakowało. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

W dwadzieścia miesięcy dookoła świata
Sposób na podróż dookoła świata? Pomysł. Joanna Palkowska jeszcze dwa lata temu po cichu myślała o okrążeniu globu jachtem. O jego późniejszym 
powodzeniu zdecydowały już upór i determinacja. Przez wiele miesięcy mieszkanka Słonowic odwiedzała zarówno miejsca, które znaleźć w popularnych 
przewodnikach turystycznych i ofertach biur podróży, ale także i takie zakątki świata, gdzie ludzie żyją i funkcjonują w zupełnie innej rzeczywistości. Właśnie 
to uznaje za największą wartość tej wyjątkowej podróży – dostrzeżenie różnych odcieni współczesnego świata. 

W Y W I A D  K U R I E R A

Luizjady – archipelag wysp położo-
nych na Oceanie Spokojnym nie-
daleko południowo-wschodniego 
krańca Nowej Gwinei. Wchodzą 

w skład prowincji Papui-Nowej Gwi-
nei Milne Bay. Archipelag składa 

się z 10 niewielkich wysp wulkanicz-
nych i licznych raf koralowych. 

Jeden z przystanków w wyprawie dookoła świata. Niezwy-
kły widok turkusowej wody Jeden z przystanków w wypra-
wie dookoła świata. 

Unikatowe widoki, wyjątkowe okazy zwierząt 
– to normalność w czasie takiej podróży.
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Czy liczba telefonów 
otrzymywanych ostatnio 
od ludzi była dla ciebie za-
skoczeniem?

Łukasz Dróżdż, trener 
persolnalny, mieszkaniec 
Sierakowa: Liczba telefo-
nujących w sprawie współ-
pracy, jak na okres przed-
wakacyjny jest znacząco 
uszczuplona. Niestety, wid-
mo ostatnich wydarzeń dalej 
ciąży na naszej społeczności 
i każdy z nas musi podwójnie 
się zastanowić, na ile może 
sobie pozwolić. Rozumiem 
to, stąd zaskoczenia brak. 
Strach paraliżuje wiele osób 
i zniechęca do odwiedzin ta-
kich miejsc jak siłownia. Całe 
szczęście, rygorystyczne wy-
tyczne co do użytkowania 
sprzętu, ograniczeń w licz-
bie osób przebywających 
na obiekcie, dezynfekcja 
powodują silne zminimali-
zowanie możliwych źródeł 
zakażeń. Wierzę i jestem na-
prawdę dobrej myśli, że już 
niedługo wrócimy do nor-
malności, a przyszłe wakacje 
okażą się okresem wysokiej 
aktywności sportowej wśród 
naszej społeczności.

Z reguły bywa tak, 
że o dobrej formie na lato 
marzą wszyscy. Większość 
decyduje się na ostre tre-
ningi od stycznia, lutego. 
Teraz było trudniej, bo ko-
ronawirus mocno ograni-
czył funkcjonowanie siłow-
ni. Czy zmieniło się także 
nastawienie ćwiczących?

Dostrzegam, że każdy 
z ćwiczących bardzo rygo-
rystycznie uważa na kon-
takt z drugą osobą. Bliskość 
fizyczna odstrasza, stąd 
całkowicie zanika element, 
który mi podczas treningów 
sprawiał najwięcej satys-
fakcji: integracji. Witamy się 
na odległość, nie motywu-
jemy przysłowiowym pokle-
pywaniem po plecach. Jako 
trener muszę mieć stupro-
centową świadomość, na ile 
mogę sobie pozwolić w kon-
takcie z klientem. Jest to bar-
dzo ciężkie, ale możliwe do 
realizacji, co udowadniamy 
prowadząc zajęcia grupowe 
np. oddzielając od siebie tre-
nujących o min. dwa metry 
i systematycznie dezynfeku-
jąc urządzenia.

Czy ty obserwujesz, 
że forma ludzi i sylwetki 
mocno ucierpiały?

Sam jestem „zabawnym” 
przykładem załamania ży-
wieniowego w okresie kwa-
rantanny. Nie obyło się bez 
dodatkowych kilogramów, 

izolacja była bardzo szczodra 
w tej kwestii mimo trenin-
gów domowych. Nie uznaję 
jednak tego za coś negatyw-
nego, ten czas dał nam wiele 
do zrozumienia i aktualnie 
z jeszcze większą ochotą za-
bieram się do pracy nad swo-
im ciałem. Jak widać nawet 
taka prosta rzecz jak możli-
wość treningów na profesjo-
nalnym sprzęcie może zostać 
nam po prostu wstrzymana.

Co polecasz osobom, 
które zgłaszają się do 
ciebie z prośbą o pomoc 
w powrocie do formy? Cier-
pliwość i racjonalne podej-
ście?

Moje grono stałych pod-
opiecznych jest duże, zauwa-
żyłem więc, że najczęstszym 
problemem w ich przypadku 
jest irytacja. Irytację ową po-
woduje świadomość utraty 
poprzednich wyników. Każ-
dy pasjonat sportu stara się 
być najlepszą wersją siebie 
i pokonywać swoje ogra-
niczenia Większość z nas 
musiało wykonać kilka kro-
ków w tył. Przypominam im 
wtedy, że czasami warto się 
cofnąć aby wziąć porząd-
ny rozbieg i wszystko moż-
na przekuć w coś dobrego. 
Okres kwarantanny sugeruję 
aby zapamiętać jako mo-

ment wyciszenia i regene-
racji. Nasze ciało, poddane 
ponownie wysiłkowi fizycz-
nemu zareaguje momental-
nie. Pamięć mięśniowa dzia-
ła cuda, nie ma co zawracać 
sobie tym głowy. Wystarczy 
dać sobie chwilę czasu.

Są jednak i takie branże, 
które dyskwalifikują sys-
tematyczne korzystanie 
z siłowni. Czy w pogoni 
za dobrą sylwetką jest ja-
kiś "domowy sposób"?

Na przestrzeni setek lat 
sport ewoluował, aktualnie 
możemy poszczycić się ol-
brzymią wiedzą z zakresu 
biochemii i fizyki naszego or-
ganizmu. Dzięki poszerzaniu 
wiedzy i rozwoju sportów 
wszelakich wiemy, że istnieją 
różne bardzo wydajne meto-
dy wysiłku. Trening izome-
tryczny, kalistenika (trening 
z ciężarem własnego ciała), 
pływanie, biegi interwałowe, 
trening typu tabata. Wszelkie 
te metody wymagają od nas 
jedynie poświęcenia czasu, 
a prawidłowo wkomponowa-
ne w cykl tygodnia potrafią 
wyciągnąć nasze możliwości 
na wyżyny sprawności jak 
i poprawić znacząco wygląd 
oraz zdrowie. Całe szczęście 
upór i determinacja nadal 
znaczą znacznie więcej od 

włożonego wkładu finanso-
wego w najnowsze urządze-
nia do treningu.

Dużo jest też głosów 
osób, które są niezado-
wolone z unieruchomie-
nia punktów rehabilitacji. 
Czy w przypadku schorzeń 
układu ruchowego takie 
rozstanie też ma negatyw-
ne konsekwencje?

Oczywiście, najbardziej 
nieprzyjemną sytuację miały 
osoby, które swoich scho-
rzeń nabawiły się w trakcie 
izolacji. Warto o tym pamię-
tać, aby już teraz mieć świa-
domość jak sobie pomóc 
w tych najmniej inwazyjnych 
problemach.

Jak zatem oni powinni 
w domowych warunkach 
wracać do lepszej spraw-
ności?

Drobne problemy jak no-
toryczne bóle w odcinku 
lędźwiowym kręgosłupa, 
przysłowiowym karku lub 
biodrach możemy spróbo-
wać złagodzić lub całkowicie 
zniwelować odpowiednią 
pracą wzmacniającą dane 
obszary w pewnych zakre-
sach ruchu. Prościej mówiąc: 
trenując to, co boli, pozbę-
dziemy się kłopotu. Wielo-
krotnie proste rady są najlep-
sze dlatego silnie zachęcam 

do małej inwestycji w ta-
śmę lub gumę treningową. 
Wydatek rzędu kilkunastu 
złotych, może zaoszczędzić 
nam naprawdę sporo czasu 
na wizyty u lekarzy pierw-
szego kontaktu, a następnie 
po fizjoterapeutach. Od-
powiednia praca z tym na-
rzędziem oraz poświęcenie 
chwili na rozciąganie na-
szego ciała będzie w takim 
przypadku zbawienne. Jeżeli 
prawidłowo wykonywane 
ćwiczenia, nie przynoszą re-
zultatu po kilkunastu dniach 
ich wykonywania, warto jak 
najszybciej zasięgnąć opinii 
specjalisty.

Powiedz jeszcze, jak 
twoja kariera sportowa? 
Co ze startami?

Tutaj najwięcej strat, nie-
stety. Wszystkie planowane 
imprezy na okres wiosenny 
zostały anulowane, letnie 
stoją nadal pod wielkim 
znakiem zapytania. Zawody 
kulturystyczne w tej chwili 
zostały całkowicie wstrzyma-
ne. Stąd moja decyzja o prze-
łożeniu ambicji sportowych 
i wdrożeniu nowych projek-
tów mających na celu pro-
pagowanie zdrowego stylu 
życia. Zyskany czas poświę-
cam na rozwój współpracy 
z okolicznymi drużynami 

sportowymi i działania filan-
tropijne. Celuje w młodzież 
najmłodszą organizując min. 
wypady do zaprzyjaźnio-
nego Aquaparku Trzy Fale, 
organizując spotkania inte-
gracyjne z zdrową żywnością 
w tle. Niedługo taki wypad 
z atrakcjami sportowymi 
dla dzieci urządzamy wraz 
z drużyną „Orliki Kończewo” 
oraz Fundacją Pro Pomera-
nia. To kilkanaście małych, 
naładowanych energią dzie-
ci, które wręcz palą się do 
gry w piłkę. Pokazując im 
szeroki wachlarz aktywno-
ści sportowych rozwijamy 
w najmłodszych prawidłowe 
wzorce i dbamy o ich zdro-
wie w przyszłości. Prywatne 
ambicje sportowe schowam 
na później, jednak z tyłu 
głowy nadal tkwi myśl aby 
spróbować się z najlepszy-
mi na mistrzostwach pol-
ski... co na pewno uczynię, 
w swoim czasie. Wszystkich 
chętnych rozwinięcia tematu 
możliwych działań profilak-
tycznych mających na celu 
zniwelowanie drobnych pro-
blemów zdrowotnych lub 
sylwetkowych, zachęcam do 
kontaktu. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Aktywność fizyczna w czasie koronawirusa
Pandemia koronawirusa spowodowała, że przez długi czas nasza naturalna aktywność związana ze stylem życia została wywrócona do góry nogami. 
Otwarte niedawno siłownie oraz inne obiekty sportowe, choć bardzo wyczekiwane, wciąż nie mogą narzekać na tłumy. W społeczeństwie nadal jest 
sporo niepewności. Jak powinniśmy się więc zachować, jeśli nie chcemy rezygnować z aktywności fizycznej, równocześnie nie podejmując zbędnego 
ryzyka? Co z osobami, dla których aktywność fizyczna była sposobem na pozbycie się dolegliwości i schorzeń? 

W Y W I A D  K U R I E R A

Sylwetka Łukasza (na zdjęciu w środ-
ku) jest efektem wielu lat intensyw-
nych ćwiczeń na siłowni. Przecięt-
nemu człowiekowi do utrzymania 
odpowiedniej sprawności i formy 
wystarczy systematyczna aktywność 
fizyczna i odpowiednie odżywianie
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Jak co roku w uroczystej 
procesji organizowanej 
przez parafię p.w. św. Stani-
sława Kostki w Słonowicach 
wzięli udział strażacy OSP 
Wrząca. 

Druhowie OSP biorący 
udział: naczelnik OSP druh 
Janusz Puć, przewodniczący 
komisji rewizyjnej OSP druh 
Zbigniew Józwa, kronikarz 

OSP druh Grzegorz Jopek, 
gospodarz OSP druh Krzysz-
tof Kurdunowicz, sekretarz 
OSP druh Paweł Janusz, czło-
nek komisji rewizyjnej OSP 
druh Andrzej Józwa, członek 
zarządu OSP druh Artur Jó-
zwa, czonek OSP druh Łu-
kasz Puć oraz członek OSP 
druh Józef Moskal.

Ostatnio Internet podbija „hotchallenge16” – 
każdy artysta w ciągu 72 godzin od otrzymania 
nominacji do tego musi nagrać 16 – wersową 
zwrotkę i nominować do tego zadania kolejnych 
wykonawców. Akcji przyświeca cel charytatywny 
– zbierane są pieniądze na walkę z COVID-19. 

Od kilkunastu dni w całej Polsce trwa tzw. 
„#GaszynChallenge”. To akcja zainicjowana 
przez jednostkę OSP Gaszyn z powiatu wieluń-
skiego, miała ona pomóc zebrać jak najwięcej 
środków na leczenie Wojtusia z Galewic, 17 – 
miesięcznego chłopca chorego na rdzeniowy 
zanik mięśni (SMA).

17 maja 2020 roku ruszyła machina pomocy. 
Bardzo szybka akcja z lokalnej inicjatywy zyska-
ła zasięg ogólnopolski, zaczęły się włączać w nią 
jednostki strażackie z całego kraju.

W związku z tym założono specjalne konto 
na portalu siepomaga.pl, aby każda jednostka 
mogła wpłacić pieniądze na leczenie maluszka.

Podejmujące wyzwanie OSP mają do wykona-
nia ćwiczenia. Po ich wykonaniu nominują inne 
jednostki oraz wpłacają datek na konto zbiórki. 
Piękny gest strażaków!

W Gminie Kobylnica cztery jednostki Ochotni-
czej Straży Pożarnej wzięły udział w akcji: 

OSP Sycewice – (dowódca druhna Magda Woź-
niak), OSP Wrząca (dowódca druh Andrzej Józwa), 
OSP Sierakowo (dowódca druh Szymon Kłak) oraz 
OSP Lulemino dowódca druh Adam Tates.

Jak widać, strażakom nie straszne żadne wy-
zwanie – pomagać potrafią na wiele sposobów! 

Kryterium dochodowe w górę
Świadczenia z funduszu alimenta-

cyjnego przysługują, jeżeli dochód 
rodziny w przeliczeniu na osobę 
w rodzinie nie przekracza kwoty 900 
zł. Dochód wyliczany zgodnie z usta-
wą o świadczeniach rodzinnych.

 W przypadku gdy dochód rodziny 
w przeliczeniu na osobę w rodzinie 
przekracza kwotę 900 zł o kwotę nie 
wyższą niż kwota świadczenia z fun-
duszu alimentacyjnego (przysługu-
jącego danej osobie uprawnionej 
w okresie świadczeniowym, na który 
jest ustalane prawo do tego świadcze-
nia), świadczenie z funduszu alimen-
tacyjnego przysługuje w wysokości 
różnicy między kwotą świadczenia 
z funduszu alimentacyjnego przysłu-
gującego danej osobie uprawnionej 
a kwotą, o którą został przekroczony 
dochód rodziny w przeliczeniu na oso-
bę w rodzinie. 

Zasada „złotówka 
za złotówkę”
Mechanizm ten zakłada, że przekro-

czenie progu dochodowego upraw-
niającego do świadczeń z funduszu 
alimentacyjnego, tj. kwoty 900 zł mie-
sięcznie na osobę w rodzinie np. o 300 
zł nie będzie skutkować automatycz-
nie utratą prawa do tych świadczeń. 
Świadczenie będzie wówczas przy-
sługiwać w wysokości pomniejszonej 

o kwotę przekroczenia kryterium.
Świadczenia z funduszu alimen-

tacyjnego przysługują w wysokości 
ustalonych alimentów, jednakże nie 
wyższej niż 500 zł miesięcznie. Mini-
malna kwota świadczeń z funduszu 
alimentacyjnego przysługująca z za-
stosowaniem mechanizmu „złotówka 
za złotówkę” wynosić będzie 100 zł. 
W związku z tym rodzice i inne upra-
wione osoby otrzymujący świadcze-
nie, po przekroczeniu ustawowego 
kryterium dochodu, nie utracą prawa 
do świadczeń i będą mogły je nadal 
otrzymywać, ale w odpowiednio niż-
szej wysokości. 

 Wyjątek: w przypadku, gdy wyso-
kość świadczenia z funduszu alimen-
tacyjnego przysługującego danej oso-
bie uprawnionej jest niższa niż 100 zł, 
świadczenie to nie przysługuje. 

Powyższe rozwiązania będą obo-
wiązywać przy ustalaniu prawa do 
świadczeń z funduszu alimentacyjne-
go na okres świadczeniowy 2020/2021 
rozpoczynający się 01 października 
2020 r., gdzie wnioski w formie elek-
tronicznej można będzie składać od 
01 lipca br. m. in. za pośrednictwem 
Portalu Informacyjno-Usługowego 
Emp@tia oraz w formie papierowej od 
01 sierpnia br.

Więcej informacji na stronie interne-
towej www.opskobylnica.pl

Strażacy podczas procesji Bożego Ciała

Strażacy dzieciom! Zmiany w funduszu alimenta-
cyjnym od 01.10.2020 r.

11 czerwca 2020 roku w Kościołach w całej 
Polsce obchodzono uroczystość Najświęt-
szego Ciała i Krwi Chrystusa. 

Co rusz w sieci organizowane 
są różne wyzwania – do ich 
podjęcia zachęcani są celebry-
ci, artyści, politycy, zwykli ludzie 
oraz bohaterowie współczesne-
go czasu - strażacy.

Wyższe kryterium dochodowe, a także wprowadzenie zasa-
dy „złotówka za złotówkę” przy ustalaniu prawa do świad-
czeń – to najważniejsze zmiany w funduszu alimentacyjnym, 
które przyjęto w rozszerzonej tarczy antykryzysowej. 

Uchwyć tradycje 
i obyczaje na fotografii
Powiat Słupski, Szkoła Podstawowa im. Win-
centego Witosa w Bierkowie, Centrum Edukacji 
Regionalnej w Słupsku, Punkt Informacji Euro-
pejskiej Europe Direct – Słupsk zapraszają do 
udziału w konkursie fotograficznym pod hasłem 
„Kultura, zwyczaje, obrzędy na wsi”. 

Konkurs jest adresowany do 
uczniów szkół podstawowych 
powiatu słupskiego i będzie 
rozpatrywany w kategoriach 
klas 1- 8 (dopuszcza się moż-
liwość udziału dorosłych przy 
wykonaniu i przekazaniu zdjęć).

Przedmiotem konkursu jest 
wyłonienie najciekawszych 
pod względem formy, tematu 

i treści fotografii uwieczniają-
cych powiat słupski (kultura, 
zwyczaje, obrzędy na wsi).

Termin nadsyłania prac mija 
6 lipca 2020 roku. Fotografie 
nadesłane po terminie nie będą 
brane pod uwagę w konkursie. 
Ocena prac przez Jury nastąpi 
do dnia 10 lipca 2020 roku.

Z inicjatywy pani sołtys 
ustawiono gazony na kwiaty, 
ławki i inne elementy mające 
upiększyć wygląd miejsco-
wości.

- Szczególne podziękowa-
nia należą się naszym drogim 
mieszkankom pani Danucie 
Mothke oraz pani Marzenie 
Balina, za kreatywność, po-
mysł oraz wykonanie pięk-
nych ozdobnych figurek drew-
nianych, które zdobią kilka 
miejsc naszej wsi. Mariuszowi 

oraz Jarkowi Klawikowskim, 
za wykonanie drewnianych 
gazonów na kwiaty, członkom 
Rady Sołeckiej, wszystkim 
naszym mieszkańcom, któ-
rzy cały czas biorą udział w 
czynach społecznych, dodają 
cegiełkę do budowy naszej 
wspólnej oazy, koszeniu te-
renów zielonych – podkreśla 
sołtys Reblina Marzena Kaczor. 

Kolejnym krokiem ma być 
zarybienie stawu. 

- Dziś już możemy o tym 

mówić dzięki hojności i życz-
liwości mieszkańców zebrali-
śmy duże fundusze na reali-
zację tego przedsięwzięcia. 
Stajemy na wysokości zada-

nia, aby stworzyć tu miejsce 
do wypoczynku, realizacji 
pasji oraz relaksu – przyznaje 
Marzena Kaczor. 

Prace wykonali kierowcy za-
trudnieni w CUW, którzy na co 
dzień dowożą dzieci do szkół 
gminnych. Łącznie wyremonto-
wano 13 przystanków murowa-
nych. Prace polegały na zdarciu 
starej farby, uzupełnieniu ubyt-
ków, zagruntowaniu oraz po-
malowaniu farbami. Wykonanie 
powyższych prac miało duże 

znaczenie estetyczne a także 
było istotne ze względów sani-
tarnych. 

Ponadto okresowo wyko-
nywane są także czynności 
związane z myciem i dezynfek-
cją  wiat przystankowych szkla-
no-metalowych.

Koszt prac to około 8 000 zł. 

W piękne czerwcowe dni mieszkańcy Reblina 
wspólnie przystąpili do prac porządkowych 
oraz poprawy wizerunku wszystkich ulic we wsi.

Na przełomie miesiąca maja i czerwca zo-
stały wyremontowane i odnowione przystan-
ki murowane na terenie Gminy Kobylnica.

Mieszkańcy wyszli na ulice

Przystanki po liftingu
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Powiedzmy sobie szczerze 
– każdy z nas czasem szuka 
informacji na forach. A tam, 
przy omawianiu wielu scho-
rzeń, może pojawiać się 
enigmatyczne „osteopatia”. 
Proszę powiedzieć coś więcej 
o swojej profesji.

Podstawą osteopatii jest 
przekonanie, że człowiek 
jest złożony z ciała oraz 
duszy i części te stanowią 
nierozerwalną całość.  Cho-
roba dotycząca jednego 
organu wpływa na cały or-
ganizm.  Osteopatia łączy 
w sobie diagnostykę oraz 
leczenie manualne. Zabiegi 
osteopatyczne mają na celu 
likwidację ogólnych dys-
funkcji ruchomości w ob-
rębie kręgosłupa i stawów, 
narządów wewnętrznych czy 
nerwów, które mają wpływ 
na pojawienie się choroby 
lub jej podtrzymanie.  Oste-
opata to specjalista zajmu-
jący się manualnym lecze-
niem schorzeń. Opiera swoją 
terapię na szerokiej wiedzy 
z zakresu anatomii, fizjologii, 
biomechaniki i patofizjolo-
gii. Ogromny nacisk kładzie 
na precyzyjną diagnostykę, 
która jest kluczem sukcesu 
w terapii. Coraz częściej spo-
tykamy się z różnymi defi-
nicjami opisującymi pojęcie 
osteopatii. Dla mnie jednak 
jest to coś więcej niż zbiór 
reguł, poglądów, specjalnych 
technik czy podejście do sa-
mej terapii. Jest to sposób 
życia, szacunek do własne-
go ciała i otaczającego nasz 
świata.

W czasie pandemii koro-
nawirusa w naszym życiu 
i otoczeniu pozmieniało się 
tak wiele, że właściwie trud-
no zdiagnozować, w czym 
tkwi problem kiepskiego 
samopoczucia, złego sta-
nu zdrowia. Czy brak jasnej 
wiedzy powinien być pierw-
szym sygnałem do rozważe-
nia pomysłu udania się do 
osteopaty?

Tak, jak najbardziej. Trzeba 
wiedzieć, że nasz organizm 
dąży do zachowania równo-
wagi. Zachwianie tego stanu 
wywołane najczęściej cią-
głym stresem staje się zagro-
żeniem nie tylko dla naszego 
zdrowia, ale i życia. Wzmożo-
na praca serca, oddech, ci-
śnienie krwi i napięcie mięśni 
skutkuje tym, że nasz orga-
nizm zaczyna szwankować. 
Zmagamy się z depresją, 

wahaniami nastrojów, stana-
mi lękowymi, zaburzeniami 
miesiączkowania i płodności, 
trawienia, krążenia, oddy-
chania czy czucia, dysfunk-
cjami mięśniowo-szkiele-
towymi objawiającymi się 
bólem, a także obniżeniem 
odporności. Proszę pamiętać 
również, że wskazane dole-
gliwości nie dotyczą tylko 
ludzi dorosłych. Nasze dzieci 
borykają się z trudnościami 
związanymi z uczeniem się, 
utrzymaniem koncentracji, 
zapamiętywaniem materia-
łu. Wady postawy to zmora 
naszych czasów. Także, jak 
sam Pan widzi, zakres pracy 
osteopaty obejmuje bardzo 
szerokie spectrum dysfunk-
cji. Są to jednak tylko ob-
jawy i nawet jeśli przyjdzie 
pacjent z bólem kręgosłupa 
wcale nie musi to oznaczać, 
że problem właśnie tam 
leży. Przyczyny należy szu-
kać nieco głębiej, podcho-
dząc do organizmu ludzkie-
go holistycznie. Zadaniem 
osteopaty jest przywrócenie 
równowagi w organiźmie. 
Wykorzystując odpowiednie 
techniki pracy z pacjentem, 
można poprawić drenaż pły-
nów ustrojowych, rozluźnić 
napięte struktury, usprawnić 
i wyciszyć układ współczul-
ny, a co za tym idzie – uwol-
nić procesy samouwalniania 
nagromadzonych w ustroju 
napięć.

Stres związany z pande-
mią koronawirusa mocno 
udziela się społeczeństwu. 
Widmo utraty pracy, mniej-
sze zarobki, obawa o zdro-
wie naszych bliskich –wielu 
z nas ma do czynienia z tymi 
sytuacjami. Czy jesteśmy 
w stanie zapanować nad 
mnożącymi się negatywny-
mi emocjami sami?

Możemy, ale nie jest to 
proste i nie wszyscy to potra-
fią, ale możemy się tego na-
uczyć. Trzeba jednak pamię-
tać, że nie zadzieje się 
to od razu. To jest 
proces. Przede 
wszystkim trze-
ba słuchać wła-
snego ciała, 
w y k o r z y s t a ć 
sposoby, które 
nas wyciszają, 
u s p o k a j a j ą , 
a jeśli się ich 
nie posiada-
my to po-
święcić tro-

chę czasu, aby to odnaleźć.
Trzeba również zrozumieć, 
że długotrwały stres oddzia-
łowuje na nasz organizm 
w sposób negatywny i zosta-
wia ślad nie tylko na naszej 
psychice, ale i całym organi-
zmie. Dlatego, dla własnego 
dobra, musimy nauczyć się 
radzić sobie z negatywnymi 
emocjami.

Z jakimi problemami naj-
częściej zgłaszają się teraz 
pacjenci?

W dobie koronawirusa naj-
częściej spotykam się z pa-
cjentami cierpiącymi z powo-
du bólu kręgosłupa, głowy, 
drętwieniem różnych części 
ciała, zaburzeń snu. Nie są 
to jednak jedyne schorzenia, 
z którymi warto udać się do 
osteopaty. Wizyta u specja-
listy osteopatii zalecana jest 
również w przypadku ostrych 
i przewlekłych zespołów bó-
lowych układu kostno-sta-
wowego i kręgosłupa, takich 
jak: rwy, dyskopatie, zmiany 
degeneracyjne i zapalne 
stawów, problemy związane 
z funkcjonowaniem układu 
gastroenterologicznego, uro-
logicznego, ginekologiczne-
go, krążenia i oddechowego 
(astma, problemy z trawie-
niem, objawy refluksu żołąd-
kowo – przełykowego, bo-
lesne miesiączki, wysiłkowe 
nietrzymanie moczu). Oste-
opata po- m o c n y 
b ę - dzie 

również w stanach poura-
zowych i przeciążeniowych, 
urazach sportowych.

Nie masz wrażenia, 
że koronawirus obnażył wie-
le mankamentów współcze-
snego świata i współczesne-
go człowieka?

Tak mam, a nawet bardzo. 
Współczesny świat bardzo 
często skazuje nas na życie 
w ciągłym stresie. Żyjemy 
w biegu, gonimy za pieniędz-
mi, karierą, często zaniedbu-
jąc siebie.Rozpamiętujemy 
przeszłość, martwimy się 
o przyszłość. Brakuje nam 
czasu na wszystko, w tym 
również na odpoczynek. Po-
wiedziałbym nawet, że nie 
potrafimy odpoczywać, a to 
wpływa na wszystkie aspekty 
naszego życia. Cierpi na tym 
życie prywatne, rodzina, i my 
sami, bo często rezygnujemy 
też z czasu dla samych siebie. 
Niejednokrotnie spotykam 
się ze stwierdzeniem, że „żyję 
w pędzie bo lubię, bo inaczej 
nie potrafię, bo inaczej nie 
mogę”. Zapominamy, że życie 
mamy tylko jedno, ciało tylko 
jedno i należy o nie dbać. 

Czy istnieje jakiś spo-
sób na przygotowanie sie-
bie i swojego organizmu 
na wypadek drugiej fali ko-
rowirusa? Mam tu na myśli 
odpowiednie skorelowanie 
naszego myślenia i zdrowia?

Przede wszystkim pozy-
tywne nastawienie, chociaż 
mam świadomość, że obawa 
przed utratą pracy, niestabil-
ną sytuacją finansową, troska 
o zdrowie i życie nasze i na-
szych najbliższych mogą to 
utrudniać. Warto jednak pró-
bować. Na pewno zasugero-
wałbym zastanowić się nad 
tym, co nas może uspokoić, 
zrelaksować w sytuacji bar-
dzo stresogennej. Poleciłbym 
już teraz spróbować znaleźć 
czas dla siebie i zadbać o sie-

bie i swoich najbliższych. 
Rozmawiał 

Karol Kotusie-
wicz

Koronawirus uderzył 
w kondycję społeczeństwa 
Depresja, wahania nastrojów, stany lękowe. Zdecydowanie częściej występują teraz, w czasie pan-
demii koronawirusa. Eksperci podkreślają, że ostatnie miesiące mocno dają się we znaki naszemu 
zdrowiu. Przede wszystkim trzeba słuchać własnego ciała, wykorzystać sposoby, które nas wyciszają, 
uspokajają, a jeśli się ich nie posiadamy to poświęcić trochę czasu, aby to odnaleźć – zauważa oste-
opata Krystian Gredes. 

W Y W I A D  K U R I E R A
UWAGA! W związku z pandemią 
koronawirusa, kandydatów do 
tegorocznej nagrody Białego  

Bociana można zgłaszać do dnia 
31 lipca 2020 r.

Nagrody „Białego Bociana” ustanowione zostały uchwałą 
Nr XXIII/147/2004 Rady Powiatu Słupskiego z dnia 14 grud-
nia 2004 r. w sprawie szczegółowych zasad i trybu przy-
znawania nagród osobom zajmującym się twórczością ar-
tystyczną, upowszechnianiem i ochroną dóbr kultury oraz 
wysokości tych nagród. Są one szczególnym honorowym 
wyróżnieniem nagrodzonych twórców i działaczy, którzy 
otrzymali nagrody finansowe za swoje zasługi i osiągnięcia 
w dziedzinie kultury lub ochrony dóbr kultury.

Swoich kandydatów mogą zgłaszać osoby fizyczne 
oraz instytucje kultury, stowarzyszenia i inne jednostki 
organizacyjne. Osoby fizyczne mogą również występo-
wać o nagrodę we własnym imieniu. Kandydatury moż-
na zgłaszać do 30 kwietnia każdego roku, wyjątkowo 
w 2020 r. w związku z pandemią koronawirusa termin 
zgłaszania został wydłużony do 31 lipca br. Komisja po-
wołana przez Zarząd Powiatu Słupskiego ocenia w szcze-
gólności: działalność lub osiągnięcia w roku kalendarzo-
wym poprzedzającym przyznanie nagrody; wieloletni 
dorobek twórczy, projekty z dziedziny kultury o istotnym 
znaczeniu dla powiatu słupskiego.

Wniosek o przyznanie nagrody powinien zawierać:
 1. Dane osobowe kandydata (kandydatów) do nagrody 

(imię nazwisko, adres zamieszkania) lub nazwę podmiotu 
i jego adres;

 2. Informacje dotyczące całokształtu dotychczasowej 
działalności lub informacje o osiągnięciu, za które nagroda 
ma być przyznana;

 3. Uzasadnienie wniosku, zawierające wskazanie ogól-
nokrajowego bądź międzynarodowego charakteru działal-
ności lub osiągnięcia oraz jego znaczenia dla kultury.

Źródło: Powiat Słupski

- Wymieniono oraz za-
konserwowano zniszczone 
elementy drewniane  na po-
moście w Zbyszewie. Wyko-
nywane były prace napraw-
cze na trzech pomostach 
w miejscowości Scięgnica 
w celu zapewnienia bezpie-
czeństwa wędkarzy oraz po-
zostałych osób  wypoczywa-
jących nad obiektami. Koszt 
prac naprawczych to około 
15 tys. złotych – informuje 
Zdzisław Lesiecki, zastępca 
dyrektora CUW w Kobylnicy. 

Ponadto ze względu 
na rozpoczynający się sezon 
spływów kajakowych przy-
gotowane zostały przystanie 
kajakowe w miejscowościach 
Łosino oraz Lubuń.  Obie 
wyposażono są w kosze 
na smieci oraz sanitariaty TOI 
TOI. Wykoszona została trawa 
a w widocznych miejscach 
pojawiły się regulaminy doty-
czące zachowania zasad bez-
pieczeństwa  osób  tam  prze-
bywających w związku 
z COVID-19. 

Pracownicy Centrum Usług Wspólnych w Kobyl-
nicy wykonali w czerwcu prace remontowe przy 
pomostach znajdujących się nad zbiornikami 
wodnymi zlokalizowanymi na terenie gminy. 

Prace nad wodą. 
Estetycznie i bezpiecznie

W dobie koronawirusa najczęściej spotykam się z pacjentami 
cierpiącymi z powodu bólu kręgosłupa, głowy, drętwieniem 
różnych części ciała, zaburzeń snu – przyznaje Krystian Gredes
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Skutki koronawirusa a fi-
nanse Gminy Kobylnica. Jak 
wygląda sytuacja?

Rafał Kuligowski, zastęp-
ca Wójta Gminy Kobylnica: 
Myślę, że nie będzie w tym 
ani odrobiny przesady, je-
śli powiemy sobie szczerze, 
że świat stanął w obliczu 
największego wyzwania 
społecznego, zdrowotnego 
i zarazem ekonomicznego 
XXI wieku. Właściwie każdy 
kraj, choć pewnie w różnym 
stopniu, odczuł i nadal od-
czuwa przykre konsekwencje 
epidemii. Sytuację mocno 
skomplikował fakt, że nikt 
nie miał szans przygoto-
wać się na to, co nadeszło. 
Przedsiębiorcy w związku 

z ograniczeniem prowadzo-
nej działalności gospodar-
czej musieli podjąć trudne 
decyzje – o restrukturyzacji, 
zawieszeniu a w niektórych 
przypadkach zakończeniu 
działalności. Część mieszkań-
ców pewnie odczuła skutki 
kryzysu poprzez obniżkę 
wynagrodzeń, a nawet utra-
tę pracy. Nasz samorząd też 
musi zmierzyć się z dużym 
wyzwaniem. Nasza sytuacja 
jest jednak bardziej skompli-
kowana. 

Co należy przez to rozu-
mieć?

Budżet naszej gminy, jak 
każdej innej w Polsce zbli-
żony jest do naszych domo-
wych portfeli. Z tym utrud-

nieniem, że samorząd ma 
pewne zasady wydatkowania 
środków. Nie każdą złotówkę 
dochodu możemy na wszyst-
ko wydać. Na przykład sprze-
damy nieruchomość, to ten 
dochód możemy przezna-
czyć jedynie na inwestycje. 
Zatem ze sprzedaży nie mo-
żemy finansować działań kul-
turalnych, opieki społecznej, 
czy wsparcia organizacji po-
zarządowych. Tak jak zasady 
wydatkowania środków, tak 
pozyskiwania dochodów 
ma ściśle określone reguły. 
W obecnej sytuacji mamy do 
czynienia ze stanem, w któ-
rym bardzo mocno uszczu-
pliła się pula dochodów sa-
morządu. Stanęliśmy więc 

w obliczu sytuacji, w której 
zapewnienie odpowied-
niego, odpowiedzialnego 
i roztropnego zarządzania, 
wymagało podjęcia sta-
nowczych działań. Godziny 
spędzone na analizach i wy-
liczeniach skutkują planem, 
który zapewnić ma stabiliza-
cję i rozwój w naszej gminie. 

I wówczas, zupełnie nie-
oczekiwanie, przychodzi ko-
ronawirus?

Nikt chyba nie spodziewał 
się, że doczekamy takich cza-
sów, w których zamknięte zo-
staną firmy, czy ograniczona 
zostanie możliwość porusza-
nia się. Pandemia w krótkim 
czasie, ale bardzo poważnie 
zmieniła wiele założeń, które 
wcześniej wypracowaliśmy. 
Od czasu pandemii spadły 
nam dochody o blisko 5 mi-
lionów złotych w odniesieniu 
do planowanych wcześniej 
wartości. Byliśmy więc zmu-
szeni do szybkiego ograni-
czenia wydatków o blisko 1,5 
miliona złotych. Jednocze-
śnie już dziś widzimy zmniej-
szony poziom subwencji 
oświatowej czy rosnącą licz-
bę uzasadnionych przecież 
wniosków o ulgę w zobowią-
zaniach podatkowych. Pono-
simy też dodatkowe koszty 
– związane z zapewnieniem 
niezbędnych środków dezyn-
fekujących i ochronnych. Od 
wielu miesięcy wraz z pra-
cownikami szczegółowo ana-
lizujemy kolejne wyzwania, 
z jakimi musimy i będziemy 
musieli się zmierzyć w naj-
bliższym miesiącu, półroczu 
czy kolejnych latach. W urzę-
dzie i jednostkach wprowa-

dziliśmy procedury anali-
zujące na bieżąco sytuację 
finansową. Weryfikujemy 
konieczność każdego wy-
datku. Niestety zwiększenie 
dochodów nie jest możliwe. 
Wiązałoby się to ze zwiększe-
niem podatków nałożonych 
na mieszkańców. Jedynym 
rozwiązaniem, by mieszkań-
cy w jak najmniejszym zakre-
sie odczuli negatywne skutki 
jest ograniczenie wydatków. 
To był czas na chłodną kal-
kulację i podejmowanie zło-
żonych decyzji. Trudnych, ale 
koniecznych, by zapewnić ca-
łej gminie stabilizację w tym 
trudnym czasie. Dziś właśnie 
taką mamy sytuację. Musimy 
sobie z nią radzić, podejmu-
jąc trudne decyzje. Trudne, 
ale odpowiedzialne. 

Gdzie poszukiwano tych 
środków?

Zacznę od tego, że w pra-
ce nad ograniczeniem wy-
datków zaangażowane były 
wszystkie osoby pracujące 
w urzędzie i jednostkach 
gminnych. Decyzje poprze-
dzone były wielogodzinny-
mi analizami i dyskusjami. 
Podjęliśmy trudną decyzję 
o reorganizacji pracy i płac 
pracowników. W niektórych 
przypadkach pojawiła się 
nawet redukcja zatrudnienia. 
Musieliśmy się na to zdecy-
dować, ale i to wciąż zbyt 
mało. Dlatego też po długiej 
analizie i dyskusji, wraz z radą 
gminy podjęliśmy decyzję 
o zawieszeniu od 1 lipca do 
31 grudnia 2020 roku do-
płat do kanalizacji w Gminie 
Kobylnica. To absolutna ko-
nieczność dla zapewnienia 

płynności finansowej oraz 
ograniczenia ryzyka związa-
nego z finansami. Działanie 
to pozwoli ograniczyć wydat-
ki o ponad 1 milion złotych 
do końca roku. 

Czy takich decyzji nie moż-
na było uniknąć?

W wyjątkowym okresie nie 
podejmujemy pochopnych 
decyzji. Analizujemy sytu-
ację finansową i podejmu-
jemy takie decyzje, by w jak 
najmniejszym stopniu nega-
tywnie wpłynęły na naszych 
mieszkańców. W ostatnim 
czasie podjęto wiele rozwią-
zań prawnych, które wspie-
rały obywateli oraz przed-
siębiorców by zniwelować 
skutki pandemii. Niestety sa-
morządy muszą radzić sobie 
same. Tak samo my podejmu-
jemy takie działania, na jakie 
nam pozwala nam prawo 
i budżet. W sytuacji, gdy do 
naszego domowego budżetu 
wpływa mniej pieniędzy a my 
sami jesteśmy niepewni tego, 
co przyniesie przyszłość. Od-
powiedzialność sugeruje, by 
odpowiednie kroki podjąć 
już teraz, tu, w tym momen-
cie. Chodzi o takie działania, 
które pozwolą spokojniej my-
śleć o przyszłości. Dziś, w tak 
trudnym momencie, budo-
wać fundamenty na bazie 
odpowiedzialnych decyzji. 
Jestem pewien, że wspólnie, 
przy wzajemnym zrozumie-
niu, uda nam się postawić 
taką budowlę, która ochroni 
nas przed kolejnymi ekono-
micznymi i gospodarczymi 
nawałnicami. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Rafał Kuligowski:
Budżet samorządu działa jak budżet domowy
Koronawirus i efekty walki z pandemią już teraz odciskają wyraźne piętno na budżetach samorządów. Zwiększone wydatki na zapewnienie bezpieczeń-
stwa sanitarnego, opiekę nad osobami starszymi i samotnymi, pomoc dla przedsiębiorców czy zakupy środków ochronnych – to tylko cześć czynników 
generujących dodatkowe wydatki. Jednocześnie obserwujemy w skali całego kraju spadek dochodów samorządów w granicach od 15 do nawet 25%. 
Z podobnymi problemami musi zmierzyć się także nasz samorząd. 

W Y W I A D  K U R I E R A

Celem wprowadzenia 
obostrzeń w obiektach 
jest zminimalizowanie za-
grożeń zakażenia korona-
wirusem i zachorowania 
na COVID-19. 

1. Placówki mogą od-
wiedzać jedynie zdrowe 
osoby, bez jakichkolwiek 
objawów wskazujących 
na chorobę zakaźną.

2. Odwiedzający bez-
względnie przy każdym 
wejściu/ wyjściu z pla-
cówki oraz w trakcie pracy 

często odkaża ręce pły-
nem do dezynfekcji wg 
instrukcji (umieszczonej 
w widocznych miejscach 
w placówce) i myje ręce 
zgodnie z instrukcją.

3. Zapoznają się z pro-
cedurami opracowany-
mi na czas zwiększone-
go reżimu sanitarnego  
w warunkach pandemii 
koronawirusa i choroby 
COVID-19.

4. Przekazują pra-
cownikowi informacje 

o stanie zdrowia, które 
są istotne ze względu  
na istniejące zagrożenie 
epidemiologiczne.

5. Uczestnik jest zobo-
wiązany do pomiaru tem-
peratury ciała termome-
trem bezdotykowym.

6. W placówkach wszyst-
kie przedmioty trudne do 
dezynfekcji zostaną usu-
nięte. 

7. Wprowadza się ogra-
niczenie liczebności grup 
podczas zajęć, gdzie 

na jednego uczestnika 
musi przypadać co naj-
mniej 10 m2:

a) 12 osób + 1 osoba 
prowadząca (w obiektach 
do 300 m2)

b) 16 osób + 2 osoby 
prowadzące (w obiektach 
od 301 do 800 m2)

c) 24 osoby + 2 osoby 
prowadzące (w obiektach 
od 801 do 1000 m2)

d) 32 osoby + 3 osoby 
prowadzące (w obiektach 
powyżej 1000 m2).

W związku z powyższym 
prowadzone będą zapisy 
chętnych do udziału w za-
jęciach.

8. W okresie trwania 
pandemii koronawirusa 
wynajmowanie świetlic 
wiejskich do organizacji 
imprez okolicznościo-
wych zostaje zawieszone.

9. Szczegółową orga-
nizację pracy Gminnego 
Centrum Kultury i Promo-
cji oraz świetlic wiejskich 
określają „Procedury bez-

pieczeństwa obowiązu-
jące na terenie placówek 
Gminnego Centrum Kul-
tury i Promocji w Kobyl-
nicy, w okresie pandemii 
COVID-19”, stanowiące 
załącznik do zarządze-
nia Dyrektora Gminne-
go Centrum Kultury  
i Promocji w Kobylnicy. 

Informacja dostępna 
na stronie internetowej 
www.kobylnica.pl 

Decyzją Dyrektora GCKIP w Kobylnicy z dniem 01 lipca br. Gminne Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy oraz świetlice wiejskie zosta-
ną otwarte dla mieszkańców Gminy Kobylnica. Placówki będą funkcjonały w nowym reżimie sanitarnym, na podstawie wytycznych 
opracowanych przez Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Ministerstwo Zdrowia oraz Głównego Inspektora Sanitarnego. 

Placówki Gminnego Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy w nowym reżimie sanitarnym
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W ostatniej rozmowie 
na łamach Kuriera Sołeckie-
go dyskutowaliśmy o sukce-
sie Fundacji, dzięki któremu 
wzbogaciliście się o nowy 
sprzęt do ratowania zwie-
rząt. Czy od tego momentu 
pojawiły się jakieś inne do-
bre informacje?

Edyta Pudzianowska: Cały 
czas się rozwijamy i ulepszamy 
warunki bytowe dla naszych 
podopiecznych. Ośrodek 
zmienił się zupełnie. Powstały 
nowe wybiegi, szopy i woliery. 
Stare zostały rozebrane lub 
zmodernizowane. W pomiesz-
czeniu wewnętrznym powstał 
szpitalik dla chorych i rannych 
jeży, powstało nowe pomiesz-
czenie dla zwierząt podczas 
kwarantanny, pomieszczenie 
biurowe oraz szatnia dla wo-
lontariuszy i pracowników. 
Wiele jeszcze musimy zmienić. 
Pojawiają się nowe gatunki 
zwierząt, których wcześniej 
nie mieliśmy. Staramy się im 
zapewnić jak najlepsze wa-
runki, aby mogły jak najszyb-
ciej powrócić do środowiska 
naturalnego. 

Jaka obecnie jest kondycja 
prowadzonego przez pań-
stwa ośrodka?

Od samego początku nasza 
działalność jest uzależniona 
od ludzi o dobrych sercach, 
ośrodek utrzymuje się głów-
nie dzięki darowiznom i dat-
kom. Od początku epidemii 
koronawirusa wsparcie zmala-
ło. Są lepsze i gorsze momen-
ty. Z otrzymanych środków 
kupujemy żywność, specja-
listyczne karmy i mieszanki, 
mleko, leki, rękawiczki jed-
norazowe, podkłady, środki 
czyszczące, środki do dezyn-
fekcji i wiele innych. Opłacamy 
lekarzy weterynarii, media. To 
są ogromne koszty. Mimo to 
udaje nam się zakupić dodat-
kowe wyposażenie i zmieniać 
ośrodek na lepszy. Im lepsze 
warunki tym większe szanse 
na wyleczenie zwierzęcia i po-

wrót do natury.
Czy nadal potrzebujecie 

wsparcia?
Każde choćby najmniejsze 

wsparcie ma dla nas ogromne 
znaczenie. To dzięki wsparciu 
ludzi możemy starać się po-
magać potrzebującym pomo-
cy zwierzętom. 

Jak jest ze świadomością 
społeczeństwa? Sygnałów 
o rannych dzikich zwierzę-
tach jest więcej?

Z roku na rok zwierząt 
pod nasze skrzydła trafia coraz 
więcej. Wiele z nich potrzebuje 
faktycznie pomocy. W sezonie 
lęgowym otrzymujemy po kil-
kadziesiąt telefonów dziennie 
z prośbą o pomoc lub pora-
dę. Ale zdarza się i to ostatnio 
bardzo często, że młode zwie-
rzęta są zabierane ze środo-
wiska naturalnego zupełnie 
bez potrzeby. Zabierane są od 
swoich naturalnych rodziców. 
Przed dotknięciem zwierzę-
cia warto skontaktować się 
z ośrodkami rehabilitacji lub 
innymi organizacjami zajmu-
jącymi się dzikimi zwierzęta-
mi. Pomogą ocenić sytuację, 
podpowiedzą, spróbują zor-
ganizować pomoc. Wiele osób 
jednak nie kontaktuje się, za-
biera zwierzę, a szuka pomocy 
dopiero wtedy, kiedy ze zwie-
rzęciem zaczyna się dziać coś 
złego, albo już dorosło i jest 
zbyt oswojone, aby powrócić 
na wolność. Pisklęta karmione 
jajkiem, kiełbasą i pojone ze 
strzykawki wodą lub mlekiem 
trafiają z poważnymi niedobo-
rami żywieniowymi, ze zde-
formowanymi kończynami, 
zatruciami. Wiele z nich ma za-
chłystowe zapalenie płuc, któ-
re w większości przypadków 
jest śmiertelne. Ptaki takie są 
zazwyczaj karmione tylko 2-3 
razy dziennie, a to jest za mało. 
Młode ssaki trafiają ze wzdę-
ciami, z silnymi biegunkami, 
są karmione krowim mle-
kiem. Krowie mleko nie jest 
dobrym pokarmem dla takich 

zwierząt, zawiera laktozę i ma 
niewielką zawartość tłuszczu. 
Gdy takie zwierzę do nas tra-
fia, zazwyczaj leży na boku, 
nie ma siły stać, jest odwod-
nione i skrajnie wycieńczo-
ne. Pomimo naszych starań 
i nieprzespanych nocy, wielu 
z nich nie jesteśmy w stanie 
pomóc. Dorosłe jeże są wywo-
żone do lasu lub do parków, 
a po dwóch dniach na pose-
sji pojawiają się młode, które 
wyszły w poszukiwaniu mat-
ki. Bez pomocy człowieka nie 
przeżyją. Zabierane są młode 
lisy, jeże, kuny, wiewiórki tylko 
po to, aby udomowić zwierzę. 
Mieliśmy już kilka telefonów 
z prośbą o przekazanie zwie-
rzęcia prywatnym osobom, 
aby odchowane w warunkach 
domowych zwierzę miało to-
warzystwo. Niestety nie docie-
rają do takich ludzi argumen-
ty, że część z tych zwierząt 
jest objętych ochroną, skazują 
zwierzę na życie w niewoli 
i na przetrzymywanie takie-
go zwierzęcia są potrzebne 
odpowiednie zezwolenia. Są 
niszczone masowo gniazda 
ptaków z pisklętami, zbiera-
ne podloty i przywożone do 
ośrodka lub pozostawiane 
przy ośrodku w kartonie. Czę-
sto ręce mi opadają i nie wiem 
jak mam dotrzeć do takich lu-
dzi. Mimo, że im się tłumaczy, 
oni i tak robią po swojemu. 
W zeszłym tygodniu zostało 
zabrane pisklę łabędzia, które 
siedziało na trawie. W pobliżu 
byli rodzice i pozostałe młode. 
Przez weekend łabądek był 
z małymi dziećmi w miesz-
kaniu, karmiono go chlebem 
i pojono wodą. W poniedzia-
łek osoby dorosłe musiały iść 
do pracy, a pisklę zostało prze-
kazane w inne ręce. W interne-
cie pojawił się post z prośbą 
o pomoc. W pomoc włączyło 
się wiele organizacji i obrącz-
karze. Ustalono miejsce po-
bytu rodziny ptaka. Kobieta 
poinformowała, że ptak został 
odstawiony na jezioro. Dzień 
później okazało się, że pi-
sklę trafiło do gospodarstwa 
agroturystycznego i zostało 
wypuszczone na staw wraz 
z kaczkami. Zostały powiado-
mione służby. Kobieta zawio-
zła ptaka do gabinetu wete-
rynaryjnego z którego miał 
zostać zabrany i odłożony do 
rodziców. Stan ptaka był już 
bardzo ciężki, zszedł w ciągu 
kilkunastu minut. Pisklę łabę-
dzia będące gatunkiem obję-
tym ochroną ścisłą zostało za-
głodzone na śmierć. Osoby te 
jeszcze się tłumaczyły, że prze-

cież miały dobre intencje i mia-
ły zamiar zakupić odpowiedni 
pokarm dla tego ptaka. Spra-
wa oczywiście została zgłoszo-
na na Policję i do Prokuratury. 
Post z prośbą o pomoc został 
usunięty przez kobietę. Wie-
le osób chwali się w mediach 
społecznościowych oseskami 
i pisklętami, przez kilka dni po-
jawiają się nowe posty, a za jakiś 
czas wszystko znika. Te zwierzę-
ta umierają. Nadal używane są 
chemiczne środki ochrony ro-

ślin, trutki na ślimaki, zdarza się, 
że rozkładane są celowo w celu 
eliminacji ptaków i ssaków. Te 
zwierzęta po zjedzeniu trutki 
lub zatrutego owada czy ślima-

ka umierają w niewyobrażal-
nych cierpieniach. Świadomość 
społeczeństwa rośnie i bardzo 
nas to cieszy. Niestety często 
jest to kosztem życia zwierząt. 
Jeździmy i edukujemy dzieci 
w przedszkolach i szkołach, pro-
wadzimy zajęcia z młodzieżą. 
Bardzo szybko chłoną wiedzę 
i są pozytywnie nastawieni do 
zwierząt i niesienia im pomocy. 
Uczymy dzieci i młodzież jak 
się zachować przy napotkaniu 
dzikiego zwierzęcia, jak rozpo-

znać kiedy potrzebuje pomocy 
i w jaki sposób jej udzielić. 

Jakimi zwierzętami obec-
nie się opiekujecie?

Pod opieką mamy około 200 

zwierząt. Wiele z nich to mło-
de zwierzęta, które zostały za-
brane rodzicom.Są to zdrowe 
zwierzęta, ale niesamodzielne. 
Pod naszą opieką pozostaną 
kilka tygodni lub miesięcy, 
a jeszcze inne aż do wiosny. 
Pozostałe z nich to sieroty, 
ofiary wypadków komunika-
cyjnych, pogryzień przez psy 
i koty., ofiary trutek i środków 
ochrony roślin. Trafiają również 
zwierzęta, które zostały podko-
szone, okaleczone narzędziami 
ogrodniczymi, owinięte róż-
nego rodzaju sznurkami i siat-
kami żyłkowymi. Sporą część 
naszych podopiecznych stano-
wią jeże, bociany białe, mewy 
srebrzyste, gołębie miejskie 
i grzywacze. W ośrodku prze-
bywają również sarny, lisy, zają-
ce, kuny domowe, tumak, dwa 
jenoty, szop pracz oraz ptaki: 
łabędzie nieme, sierpówka, 
kaczki krzyżówki, czapla siwa, 
bocian czarny, kruk, kawka, gęś 
tundrowa, śmieszka, mewy 
pospolite, dzięcioł duży, sójki, 
kos, kwiczoł, pleszki, dzwoniec, 
modraszka i bogatki.

Jakie plany na najbliższe 
miesiące?

W tym momencie ciężko 
nam jest zaplanować bieżący 
dzień. Nie wiemy co przynie-
sie jutro. Od września mamy 
zamiar powrócić do szkół 
i przedszkoli w celu dalszej 
edukacji i spotkań. 

Do końca roku planujemy 
zakończyć modernizację ca-
łego ośrodka i zakupić nowe 
sprzęty do diagnostyki i re-
habilitacji. Chcemy tym zwie-
rzętom stworzyć najlepsze 
warunki z możliwych, takie, 
na jakie zasługują. 

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Jest lepiej, ale do ideału jeszcze wiele brakuje
Do końca roku planujemy zakończyć modernizację całego ośrodka i zakupić nowe sprzęty do 
diagnostyki i rehabilitacji. Chcemy tym zwierzętom stworzyć najlepsze warunki z możliwych, takie, 
na jakie zasługują – przyznaje Edyta Pudzianowska z Fundacji Dziki Azyl, która zarządza Ośrodkiem 
Rehabilitacji Dzikich Zwierząt w Kobylnicy. 

W Y W I A D  K U R I E R A

Specjalistyczny sprzęt trafił w ostatnich miesiącach do placówki w Kobylnicy. Wsparcie 
potrzebne jest jednak cały czas

Fundacja „Dziki Azyl” opiekuje się wieloma zwierzętami. 
W ich leczeniu potrzebna jest wiedza i specjalistyczne 
narzędzia. Nieocenione jest jednak wsparcie oferowane 
przez zwykłych ludzi
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Baran 
21.03 – 20.04
Prognoza z kart 
tarota: Król Kie-
lichów /dwójka 
mieczy/ piątka 

denarów w lipcu na pewno nie bę-
dziesz się nudzić. Twoja aktywność 
sprawi, że spotkasz wielu sojuszni-
ków, dzięki którym twoja kariera za-
wodowa będzie szybko się rozwijać. 
Nowe możliwości dodadzą ci skrzy-
deł, co też pozytywnie wpłynie na 
twoje życie osobiste. Cały czas bądź 
uważny, by nie wpakować się w ta-
rapaty lub konflikty z osobami o od-
miennym zdaniu. W pracy będzie 
dobra atmosfera. Przez moment 
twoje wynagrodzenie może być 
niższe niż się spodziewałeś, wkrótce 
nastąpią zmiany na lepsze. Twoje 
zaangażowanie i pracowitość będą 
przynosić same korzyści. Twoje suk-
cesy zostaną nagrodzone przez sze-
fostwo. W tym miesiącu chroń swo-
je cenne przedmioty i uważaj, aby 
czegoś cennego nie zgubić. W tym 
samym czasie pojawi się możliwość 
nagłego przypływu dodatkowej go-
tówki (wygrana, prezent). W drugiej 
połowie lipca być może los zmusi 
cię do podjęcia bardzo ważnej de-
cyzji, która doprowadzi do wielkiej 
zmiany w twoim życiu bardzo satys-
fakcjonującej. Jeśli poświęcisz tro-
chę uwagi sprawom sercowym, to 
jest szansa na pojawienie się kogoś, 
kto bardzo zamiesza w sferze miło-
snej pozytywnie. Rada: rozglądaj się 
dookoła i ciesz się życiem. 

Byk 
21.04 – 21.05
Prognoza z k.t. 
/ szóstka buław 
/ rycerz mieczy/

dwójka kielichów / w lipcu staraj 
się o większy spokój w relacjach 
z partnerem. Pomocna będzie 
cierpliwość, łagodność, wyro-
zumiałość. Też urok osobisty się 
przyda. W najmniej spodziewa-
nym miejscu możesz spotkać 
dawno utraconego przyjaciela 
i odnowić z nim kontakty. W pracy 
wykorzystuj swoje dobre pomysły 
i pojawiające się oferty, zajmuj się 
tym, co możesz zrobić samodziel-
nie. Nie rób niczego na siłę. Opra-
cuj strategię na najbliższy czas. 
Rodzina może działać na nerwu, 
a mały konflikt doprowadzić do 
burzy. Zachowaj ostrożność 
pomiędzy 7 a 9 lipca. Niedo-
trzymana obietnica przez bliską 
osobę podniesie poziom twoich 
emocji, na szczęście na krótko. 
Wszelkie sekrety miłosne do-
brze pilnuj, nikomu nie zdradzaj. 
W drugiej połowie lipca możesz 
nawiązać bliskie relacje z kimś 
o bogatym doświadczeniu, od-
powiedzialnym, sympatycznym, 
co będzie bardzo dobrze wpły-
wać na twoje samopoczucie. Czę-
ste spotkania z tą osobą popra-
wią jakość twojego życia. Rada: 
uważaj, abyś nie wpadł w pułapkę 
własnych złudzeń.

Bliźnięta 
22.05 – 21.06
Prognoza z k.t. /
ósemka mieczy/ 
rycerz buław / 
trójka denarów/ 

lipiec to czas sprzyjający inwesty-
cjom i dochodom, aby pomyślność 
ci dopisywała unikaj pazerności 
i przebiegłości. Jest to okres po-
myślny na budowę domu lub kup-
no mieszkania. Wszelkie przeszkody 
traktuj jak wyzwania, które pomogą 
ci w rozwoju i podniosą poziom 
energii. W drugiej połowie miesiąca 
bardzo korzystnie zmieni się twoja 
sytuacja finansowa. Z wszystkimi 
wyzwaniami poradzisz sobie do-
skonale. W lipcu fortuna otoczy cię 
troskliwą opieką, pomoże ci w trud-
niejszych chwilach. Jeżeli w domu 
pojawi się nerwowa atmosfera 
załagodzisz ją dzięki swoim zdol-
nościom dyplomatycznym. Nie 
zgadzaj się na oczekiwania domow-
ników. Jeżeli są powyżej twoich 
możliwości. Nadchodzi doskonały 
czas na sprawy sercowe, romanse. 
Pojawi się ktoś odpowiedni, aby 
doświadczać miłosnych uniesień. 
Nieodparta potrzeba miłości spra-
wi, że każdą wolną chwilę będziecie 
spędzać ze sobą sam na sam. Rada: 
życzliwością zjednuje się ludzi. 

Rak 22.06 – 22.07
Prognoza z k.t /pa-
pież/słońce/czwór-
ka buław. W lipcu 
możesz okazać się 

szczególnie krytyczny i buntowni-
czy. Zdecydowanie i energicznie 
zabierzesz się za porządki w sercu, 
domu, pracy i relacjach. Będą się 
zdarzały nieporozumienia, niektóre 
konflikty narastały od dłuższego cza-
su, więc nadeszła pora, by oczyścić 
sytuację. Teraz należy unikać hucz-
nych imprez towarzyskich. W pracy 
nie wdawaj się w spory z silniejszym 
od siebie, nie krytykuj szefa i nie roz-
drażniaj konkurencji. Nie wchodź 
w żadne układy, co do których nie 
jesteś w stu procentach przekona-
ny. Postaraj się zachować ostroż-
ność a nie wpadniesz w tarapaty. 
Nie pozwolisz nikomu sobą kiero-
wać, nie będziesz słuchać niczyich 
rad. Wszystko zrobisz po swojemu. 
Z tego powodu w domu mogą wy-
stąpić napięcia i nerwowa atmosfe-
ra. Aby uniknąć głębszego konfliktu 
postaraj się na pomoc przywołać 
dyplomację. Wspólne wykonywanie 
obowiązków domowych może po-
móc w osiągnięciu porozumienia. 
Los sprawi ci miłą niespodziankę 
i postawi na twej drodze osobę spod 
znaku ryb, która okaże się twoją brat-
nią duszą. Pomoże ci ona przewarto-
ściować swoje poglądy. Imponować 
ci będzie wiedzą i doświadczeniem. 
W swoim małżeństwie postaw na 
szczere rozmowy z partnerem, wy-
jaśnienie niedomówień oczyści at-
mosferę i stworzy klimat dla waszych 
uczuć. Rada: pamiętaj, że to ty sam 
jesteś odpowiedzialny za własne 
przeznaczenie. 

Lew 
23.07 – 23.08
Prognoza z k.t. 
Księżyc/ dziesiąt-
ka buław/ rycerz 
denarów/ w lipcu 

los sprawi, że wszystko będzie prze-
biegać zgodnie z twoimi planami, 
optymizm pomoże w osiąganiu 
celów. W tym czasie będzie dużo 
ruchu, odwiedzin i spotkań z przy-
jaciółmi. W sferze zawodowej nastą-
pią spore zmiany. Dzięki odwadze, 
determinacji i wprowadzonym re-
formom osiągniesz trwałe, długofa-
lowe korzyści. To, co chcesz osiągnąć 
jest w zasięgu twoich możliwości. 
W sferze finansowej masz dobrą 
passę, wykorzystaj ją maksymalnie. 
W tym miesiącu jest doskonały czas 
na remont domu lub przeprowadz-
kę. Ktoś z twojego otoczenia będzie 
prosić cię o pomoc, udziel mu jej, bo 
w niedalekiej przyszłości ta osoba 
odwdzięczy ci się tym samym. Po 
13 lipca nie przyjmuj żadnych pro-
pozycji, które będą się wydawały 
podejrzane. W twoim otoczeniu 
pojawi się fałszywa osoba, która 
bez skrupułów zachce cię wyko-
rzystać. W sferze uczuciowej jest 
to dobra pora na poprawę relacji 
z ukochaną osobą, dla miłosnych 
i namiętnych relacji. Rada: ufaj tyl-
ko tym, którzy udowodnili swoją 
szczerość wobec ciebie.

Panna 
24.08 – 23.09
Prognoza z k.t. /
czwórka kie-
lichów/ mag/ 

równowaga/ pora odpocząć, 
zregenerować się na łonie na-
tury, cieszyć się życiem. Ni-
czego nie przyśpieszaj, niech 
wszystko toczy się we własnym 
tempie. W drugiej połowie lipca 
zachowuj ostrożność za kierow-
nicą, by nie napytać sobie biedy. 
Konieczność współpracy w ze-
spole zaowocuje doskonałymi 
pomysłami oraz innowacyjnymi 
sposobami realizacji projektów. 
Do połowy miesiąca nie zacią-
gaj żadnych kredytów i nie po-
dejmuj żadnych przedsięwzięci 
finansowych. Powstrzymaj się 
przed szaleństwem zakupów. 
Postaraj się o poprawę relacji 
w rodzinie, trzeba będzie pójść 
na kompromis i pogodzić wła-
sne potrzeby z potrzebami resz-
ty domowników. Nie pozwól, 
aby nadmierne zaangażowanie 
zawodowe odbiło się na rela-
cjach rodzinnych. Znajdź więcej 
czasu dla bliskich, a wszystkim 
wyjdzie to na dobre. W związku 
uczuciowym zadbajcie o szcze-
rość i otwartość, by otaczać się 
miłosną aurą. Chwytaj swoje 
szczęście w lot. Dla singli pojawi 
się miłość, która okaże się tą na 
całe życie. Starajcie się cały czas 
podsycać jej płomień. Rada: wy-
korzystuj swój dar oczarowywa-
nia słuchaczy słowem.

Waga 
24.09 – 23.10
Prognoza z k.t. /
paź mieczy / as 
mieczy / dziesiąt-
ka kielichów / 

w lipcu los obdarzy cię dobrym 
nastrojem i pomysłowością. Twoje 
otoczenie będzie cię wspierać i po-
magać, gdy zajdzie potrzeba. W inte-
resach szykuje ci się korzystny okres. 
Idą zmiany w sferze zawodowej 
możliwy awans lub zmiana pracy. 
Jeśli tylko się postarasz możesz stać 
się naprawdę bogatą osobą. W dru-
giej połowie lipca możesz wyty-
czać nowe cele i wcielać je w życie. 
Dzięki wysiłkowi osiągniesz sukces 
i ogromną satysfakcję. Jest to też 
świetny czas na sprawy domowe, 
relacje rodzinne zostaną uzdro-
wione, czas spędzany w zaciszu 
domowego ogniska nie zostanie 
zmarnowany. Domownicy ukoją 
nerwy, osiągną spokój, radość. Po-
wodzenie w sprawach sercowych 
napełni cię optymizmem, a tem-
peratura uczuć w związku bardzo 
wzrośnie dzięki twojemu czarowi. 
Jeśli jesteś singlem masz szansę na 
nową miłość, postaraj się częściej 
uśmiechać, a wkrótce pojawi się 
adorator. Rada: od czasu do czasu 
zadbaj o święty spokój.

Skorpion 
24.10 – 22.11
Prognoza z k.t. /ce-
sarz/ świat/ zawie-
szony/ masz teraz 
dobry czas, zacznij 

walczyć o swoje przywileje. Wszyst-
ko będzie ci się udawać. Pomocne 
stanie się twoje poczucie humory 
i opieka losu. W drugiej połowie 
miesiąca znajdziesz się w strefie 
ochronnej więc wykorzystuj wszyst-
kie nadarzające się okazje. W pracy 
nie chwal się swoimi znajomościa-
mi, uważaj na konkurencję, a dla 
współpracowników bądź uprzejmy 
i rób swoje. Uda ci się przetrwać 
wszystkie burze i wzmocnić swo-
ją pozycję w firmie. Wykorzystuj 
swoje zdolności twórcze, które są 
twoją drogą do sukcesu. W domu 
uda ci się pogodzić domowników 
i sprawnie rozwiązać pojawiające 
się problemy. Prace domowe po-
rozdzielaj między domowników, 
a ty zorganizuj czas dla siebie i od-
pocznij. Z każdym dniem atmos-
fera w domu będzie lepsza. Jeżeli 
coś się tobie w waszym związku 
nie podoba, możesz to zmienić, ale 
postępuj bardzo ostrożnie, powoli, 
aż osiągniesz cel. Uważaj na waka-
cyjne romanse, nie daj się ponieść 
fali namiętności. Pamiętaj, że te 
szczególnie zakazane, które są in-
tensywne, ekscytujące, ale bardzo 
krótkie miewają poważne konse-
kwencje. Ważne byś zachowywał 
równowagę pomiędzy dawaniem, 
a braniem, szczególnie w bliskich 
relacjach. W lipcu masz szansę na 
odnalezienie swojej drugiej po-
łówki. Rada: nigdy nie śmiej się 
nikomu w twarz.

Strzelec 
23.11 – 21.12
Prognoza z k.t. 
czwórka dena-
rów / król mieczy 
/ kapłanka

W lipcu będą dwa dni o wysokim 
prawdopodobieństwie sukcesu. 
Będzie to pierwszego i 20 lipca. 
Cokolwiek zaplanujesz na te dni, 
wszystko jest możliwe choć może 
wyglądać na nieosiągalne. Jeżeli 
planujesz nowe projekty, to pamię-
taj o szczegółach umów i regulami-
nach. Nie podpisuj niczego bez do-
kładnego sprawdzenia. Twoja sytuacja 
finansowa znacznie się poprawi, gdyż 
wpadną ci do głowy dobre pomysły 
na zarabianie pieniędzy. Szczególny 
czas służący interesom będzie od 29 
lipca do 31 lipca. Jest to też dobry czas 
na wyjazdy służbowe i szkolenia. Być 
może staniesz przed wyborem mię-
dzy rodziną, a karierą zawodową. Jest 
to niełatwe zadanie, ale możliwe do 
rozwiązania. Uda ci się połączyć obie 
sfery, pozwól bliskim wykazać się kre-
atywnością, co doskonale wpłynie na 
wasze relacje. Los zacznie ci sprzyjać 
w sprawach sercowych. W połowie 
lipca nastąpi eksplozja uczuć. Pojawi 
się ktoś sympatyczny, atrakcyjny 
i wiarygodny. Jeśli jesteś singlem, 
to możliwe są oświadczyny. W pod-
jęciu ważnej decyzji los pomoże ci 
w dniach 20 lipca – 3 sierpnia. Rada: 
postaraj się, aby twoje serce doga-
dało się z rozumem. 

Koziorożec 
22.12 – 20.01
Prognoza z k.t. /
k o c h a n k o w i e / 
koło fortuny / 
królowa buław 

/ w lipcu może okazać się, że wie-
le spraw jest prostych i łatwych 
w wykonaniu. Los obdarzy cię po-
myślnością w wielu sferach życia. 
W sprawach rodzinnych, miłości, 
pracy i finansach. Nie pozwól się 
zmanipulować i nie ulegaj cudzym 
wpływom, ufaj głosowi własne-
go sumienia, szczególnie w sferze 
zawodowej. Rozpierać cię będzie 
energia i optymizm. Wykorzystuj 
wszystkie możliwości, które los ci 
podsyła. Będzie to okres bardzo 
pracowity i efektywny. Określ swoje 
priorytety, wyznacz cele i skup się 
na dobrej organizacji pracy i konse-
kwentnym działaniu. Sukces gwa-
rantowany jeśli będziesz trzymać się 
określonego planu. W tym miesiącu 
sporo czasu trzeba będzie poświę-
cić rodzinie i bliskim twemu sercu 
osobom. Lipiec to świetny czas dla 
twego związku. Najważniejsza jest 
miłość i bliskość, które będą w wa-
szym zasięgu. Poświęć też trochę 
czasu swojej duszy, uprawiaj jogę 
lub medytację. Dbaj o zdrowie, nie 
przesadzaj z alkoholem, możliwe 
jest poznanie kogoś z kim połączą 
cię wspólne zainteresowania, a je-
żeli jesteś wolny może coś więcej się 
zdarzyć. Rada: czyń to, co właściwe, 
nawet jeśli nie jest to mile widziane 
przez otoczenie.

Wodnik 
21.01 – 18.02 
Prognoza z k.t. /
trójka buław / ry-
cerz kielichów / 
dwójka denarów 

/ w lipcu ciesz się słońcem i spędzaj 
jak najwięcej czasu na łonie natury. 
Zbieraj siły, by opracować właściwą 
strategię działania w przyszłości. 
Wiele będziesz zawdzięczać przy-
padkowi. Umiejętność odnajdy-
wania się w każdej sytuacji znajdo-
wania z ludźmi wspólnego języka 
otworzy ci wiele drzwi, co pomoże 
zrealizować większość twoich po-
mysłów. Postaraj się przewarto-
ściować niektóre dotychczasowe 
priorytety wówczas uwolnisz się od 
stereotypowego myślenia i zyskasz 
więcej energii. Potrzebnej podczas 
realizacji nowych zadań. Uda ci się 
pozyskać nowe źródło dochodów. 
Wygospodaruj trochę więcej czasu 
i poświęć go rodzinie i przyjaciołom. 
Kobieta w starszym wieku udzieli 
ci pewnej rady, którą zlekceważysz, 
ale z czasem okaże się ona bezcen-
na. Czeka cię miła niespodzianka od 
kogoś kto cię lubi, w sferze uczucio-
wej przelotna fascynacja ma szansę 
przerodzić się w trwały związek. Dla 
stałych związków będzie to spokoj-
ny, harmonijny okres. Zagoszczą 
w nim romantyczne nuty, szczęście 
będzie sprzyjać. Rada: rozwijaj po-
zytywne myślenie, by łatwiej roz-
wiązywać problemy.

Ryby 
19.02 – 20.03
Prognoza z k.t. / 
piątka mieczy / 
szóstka denarów 
/ rydwan / w lip-

cu czeka cię wiele nowych wrażeń 
dzięki podróżom i spotkaniom 
z ciekawymi ludźmi. Nie bój się 
nowości ani zachodzących zmian 
w twoim życiu. Los ci pomoże re-
alizować twoje marzenia. W pracy 
nastąpią korzystne zmiany, posta-
raj się całą energię skierować na 
realizowany projekt, to pozwoli ci 
osiągnąć sukces. Jedynym hamul-
cem w działaniu może być twój brak 
zorganizowania. Wytyczaj sobie 
cele i je realizuj. Małymi krokami. 
W domu nie daj wejść sobie na gło-
wę. Rozdziel obowiązki pomiędzy 
domownikami, rozdziel obowiązki 
pomiędzy domownikami, jeżeli 
tego nie zrobisz, to będziesz samot-
nie się trudzić, a rodzina nawet tego 
nie zauważy. Dzięki twojej rozwadze 
rozwiążesz sporo problemów i unik-
niesz w domu konfliktów. Szansa na 
nowy szczęśliwy związek pojawi się 
w dniach od 20 lipca do 3 sierpnia. 
W stałym związku możesz być pew-
na uczuć swojego partnera mimo 
jego chwilowego chłodu uczucio-
wego. Jest też wierny. Rada: nie for-
suj na siłę swego zdania to unikniesz 
nieporozumień.

HOROSKOP
 na lipiec 2020

Przygotowała Tarocistka 

Anitar, 
tel. 507 642 011
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Czy mógłbyś wytłu-
maczyć skąd wzięło 
się to ostatnie zamie-
szanie wokół drużyny 
z Kwakowa związane 
z grą w Centralnej Lidze 
Juniorów?

Krzysztof Müller, tre-
ner KS „Olimpijczyk” 
Kwakowo: W dużym 
skrócie, zdobyliśmy mi-
strzostwo i czekaliśmy 
na baraże. Przez pan-
demie wszyscy dostali 
awans do wyżej klasy 
rozgrywkowej i żeby 
nie krzywdzić zespołów 
z dołu tabeli, to nie było 
spadków. Tak przynaj-
mniej jest w regulami-
nie. Teraz, jak już ob-
ostrzenia są mniejsze, 

to baraże mogą grać 
prawie wszystkie zespo-
ły z wyjątkiem drużyn, 
które walczą o Central-
ną Ligę Juniorów. Brak 
logicznego wytłuma-
czenia. Jedyny argu-
ment, jaki się nasuwa to 
to, że chodzi o pienią-
dze. Polski Związek Piłki 
Nożnej drużynom, które 
awansują do Centralnej 
Ligi Juniorów musi za-
płacić przeszło 20 tys. 
zł. W takiej sytuacji jest 
kilka zespołów w Polsce, 
które nie mają struktur 
(roczników starszych 
w CLJ), ale to nie na-
sza wina, że PZPN nie 
potrafi sobie poradzić 
z tym problemem. Lu-

dzie, którzy nam poma-
gają - sponsorzy, Gmina 
Kobylnica, też włożyli 
bardzo duże pieniądze 
w nasz projekt i co teraz 
mam im powiedzieć? 

Czy, gdybyśmy brali 
pod uwagę wyłącznie 
tabelę, awans byłby 
wasz?

Tak!
Jakie działania pod-

jęliście w sprawie 
awansu?

Wysłaliśmy pisma do 
Pomorskiego Związku 
Piłki Nożnej, również do 
PZPN, ale do dzisiaj nie 
dostaliśmy odpowie-
dzi... Dwa miesiące cze-
kamy. Dostaliśmy jedno 
pismo, w którym nic nie 
było o awansie. Mało 
profesjonalne podejście 
do sprawy. 

Jak przedstawicie-
le PZPN zareagowali 
na wasze postulaty?

Nie zareagowali, le-
piej udawać, że nic się 
nie wie. Nikt nie może 

nam pomóc, tak przy-
najmniej mówi Prezes 
Michalski. Kabaret!

Co dalej z chłopca-
mi, którzy wywalczyli 
awans?

Jest jeszcze ostatnia 
szansa, jak w rundzie 
jesiennej zdobędziemy 
mistrzostwo, to zagra-
my w barażach o CLJ, 
ale to będzie już tylko 
pół roku gry. 

Czy morale drużyny 
po takim rozwiązaniu 
ucierpiały?

W pierwszych dniach 
tak, ciężko było wy-
tłumaczyć chłopcom, 
dlaczego ktoś zabrał 
im marzenia, dlacze-
go zespół z drugiego 
miejsca gra w CLJ, a oni 
z pierwszego nie. Tym 
bardziej, że Pomorski 
Związek w regulaminie 
jasno i wyraźnie napisał: 
wszystkie drużyny mło-
dzieżowe mają awans do 
wyższej klasy rozgryw-
kowej. Jednak regula-

min nie jest jednakowy 
dla wszystkich. Oczywi-
ście, dalej skupiamy się 
na celu głównym, jaki, 
jest gra naszych zawod-
ników w ekstraklasie 
i Reprezentacji Polski. 

Wróćmy jeszcze do 
samych kwestii spor-
towych. Jak teraz 
funkcjonujecie? Jak 
poradziliście sobie 
z pandemią? 

Chłopcy cały czas 
ciężko trenowali. Zada-
wałem im bardzo duże 
ilości prac domowych, 
zawodnicy wszystko 
nagrywali i wysyłali 
do Trenerów. Czasami 
oglądałem 4 godziny 
filmów dziennie. Okres 
ten przepracowaliśmy 
intensywnie i byliśmy 
gotowi na baraż, ale nie-
stety nie wszystko w pił-
ce nożnej wywalcza się 
na boisku...

Rozmawiał 
Karol Kotusiewicz

Blisko, a jednak daleko. Awans 
Olimpijczyka to wielka niewiadoma
Sporo pretensji pod adresem Polskiego Związku Piłki Nożnej mają działacze i sztab szkoleniowy Klubu Sportowego „Olimpijczyk” Kwakowo. Spór toczy się 
o system premiowania drużyn do Centralnej Ligi Juniorów. Okazuje się, że pierwsze miejsce w lidze wywalczone przez zespół Krzysztofa Müllera może nie 
wystarczyć, by w kolejnym sezonie mierzyć się z najlepszymi młodymi zespołami z kraju. Na drodze stanęły reguły przyjęte przez Polski Związek Piłki Nożnej. 
Jedyny argument, jaki się nasuwa to to, że chodzi o pieniądze – uważa szkoleniowiec zespołu z Kwakowa. 
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